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Executieve 

Inhoud

Nr. 1 Dinsdag 17 oktober 1989

Berichten van verhindering, blz. 1

Opening van de gewone zitting 1989-1990,
blz. 1

Boodschappen, blz. 1

Onderzoek naar taalgroep en woonplaats,
blz. 1

Benoeming van het vast Bureau, blz. 2
Spreker : de heer G. Verhaegen

Toespraak van de Voorzitter, blz. 2

Begrotingen
Indiening en verwijzing, blz. 4

Begrotingsstukken
lndiening en verwijzing, blz. 4

Ontwerpen van decreet
lndiening en verwijzing, blz. 4

Voorstellen van decreet
lndiening en verwijzing, blz. 4

Overneming, blz. 5

Voorstel van resolutie
lndiening en verwijzing, blz. 5

Voorstel tot wijziging van het reglement
lndiening en verwijzing, blz. 5

Boek van het Rekenhof
lndiening en verwijzing, blz. 5

Advies van de Raad van State
Indiening en verwijzing, blz. 6

Advies van de Sociaal-Economische Raad
van Vlaanderen
Indiening en verwijzing, blz. 6

Jaarverslagen
Indiening, blz. 6

Verzoekschrift
Indiening en verwijzing, blz. 6

Moties
Indiening en verwijzing, blz. 6

Beraadslagingèn van de Vlaamse Execu-
tieve
lndiening en verwijzing, blz. 6

Opmerking van het Rekenhof
lndiening en verwijzing, blz. 6

Mededeling van het Rekenhof
lndiening en verwijzing, blz. 7

Adviezen van de Vlaamse Mediaraad
Indiening, blz. 7

Arresten van het Arbitragehof
lndiening, blz. 7

Omslag 2

Kennisgeving van het Arbitragehof
lndiening, blz. 7

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 69)
Indiening, blz. 8

Samenstelling van Commissies
Wijziging onder de vaste en de plaatsver-
vangende leden, blz. 8

Vragen (R.v.O. art. 70)
Vraag van de heer H. De Croo tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsminister
van Financiën en Begroting. over de En-
tente tussen de Vlaamse EGcutieve en de
Regering van Quebec,  blz. 9
Vraag van de heer L. Peeters tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Financiën en Begroting, over het gevolg
dat gegeven werd aan de resolutie van 1
juni 1989 betreffende de 8.000 Roemeense
dorpen die met afbraak zijn bedreigd.
blz. 10
Vraag van de heer W. Van Durme tot de
heer L. Waltniel, Gemeenschapsminister
van Ruimtelijke Ordening en Huisvesting,
en de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over betere be-
schermingsmaatregelen voor de Asse-
broekse meersen,  blz. 10
Vraag van mevrouw A. Duroi-Vanhel-
mont tot de heer T. Kelchtermans. Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over de
maatregelen tegen de cadmiumverontrei-
niging van de bodem in de omgeving van
het non-ferrobedrijf Affilips in Tienen,
blz. 12
Vraag van de heer J. Geysels tot de heer
P. Dewael,  Gemeenschapsminister van
Cultuur, over mogelijke initiatieven van
de Vlaamse Gemeenschap in het kader
van het internationaal jaar tegen analfabe-
tisme, blz. 14
Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer
L. Van den Bossche, Gemeenschapsmi-
nister  van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en Openbaar Ambt, over mogelijke
maatregelen tegen de verfransing in ge-
meenten rond Brussel, blz. 14
Vraag van de heer R. Van Hooland tot
de heer L. Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse Aange-
legenheden en Openbaar Ambt. en de
heer D. Coens, Gemeenschapsminister
van Onderwijs, over de CAO voor de
ambtenaren en meer bepaald de wedde-
verhoging voor de leerkrachten, blz. 15

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van de heer W. Van Durme
tot de heer L. Waltniel, Gemeenschaps-
minister van Ruimtelijke Ordening en
Huisvesting, over de beleidsnota Golfter-
reinen, blz. 16

Sprekers : de heren W. Van Durme,
M. Capoen, J. Timmermans, Minister
L. Waltniel

,

Interpellatie van de heer H. Van Diende-
ren tot de heer N. De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Economie.
Middenstand en Energie. over een moge-
lijke wijziging van het Gewestplan ten be-
hoeve van grindexploitatie in het Maas-
land, blz. 21

Sprekers : de heren H. Van Diende-
ren, J. Dufaux. mevrouw F. Brepoels.
Minister N. De Batselier

lndiening van moties. blz. 26
Interpellatie van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer G. Geens, Voorzitter
van’ de Vlaamse Executieve. Gemeen- 
schapsminister van Financiën en Begro-
ting. over de derde fase van de staatsher-
vorming. blz. 27

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen. G. Verhaegen. A. Denys, W.
Verrcvcken, L. Hancké. Minister G.
Geens

Indiening van moties. blz. 35
Interpellatie van de heer L. Bril tot de
heer G. Geens. Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve. Gemeenschapsminister
van Financiën en Begroting, over de her-
structurering van de Vlaamse Administra-
tie en de gevoerde benoemingspolitiek.
blz. 36

Sprekers : de heren L. Bril, R. Van
Hooland. Minister G. Geens

Interpellatie van de heer A. Denys tot de i

heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van
de Vlaamse Executieve. Gemeenschaps-
minister van Economie. Middenstand en
Energie. over de toepassing van de econo-
mische-expansiewetgeving ten aanzien 
van NV Amoco Chemicals Belgium en
Volvo Europe Truck, blz. 4 0

Sprekers : de heer A. Denys, me-
vrouw M.-P. Kestelijn-Sierens. Minis- 
ter N. De Batseher

Indiening van moties, blz. 45

Interpellatie van de heer J. Laverge tot
de heer N. De Batselier. Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie. Midden- 
stand en Energie. over de machtsgreep 
van de SERV op het sociaal-economisch 
leven in Vlaanderen, blz. 45

Sprekers : de heren J. Laverge, J. De 
Roo, Minister N. De Batselier

Regeling van de werkzaamheden, blz. 48

Bijlage - Vraag om uitleg (R.v.O. art. 
22. 12)
Commissie voor Onderwijs
Vraag om uitleg van de heer E. Beysen
tot de heer D. Coens. Gemeenschapsmi-
nister van Onderwijs. over het onderwijs-
beleid. naar aanleiding van een aantal no-
ta’s en ideeën die de Gemeenschapsminis-
ter bekendmaakte tijdens de parlementai-
re recesperiode, blz. 49
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Nr. 2 Woensdag 18 oktober 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 57

Boodschap, blz. 57

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van mevrouw M. Vogel: tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Welzijn en Gezin, en de heer H.
Weckx, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Brusselse Aangele-
genheden. over de aandacht van de Boe-
merang-actie voor het begeleid wonen en
de gevolgen voor de instellingsopvang.
blz. 57

Sprekers : mevrouw M. Vogels. Mi-
nister J. Lenssens en H. Weckx

Interpellatie van mevrouw M. Vogels tot
de heer J. Lenssens. Gemeenschapsmmis-
ter van Welzijn en Gezm. over het nale-
ven van het akkoord dat tussen de Minis-
ter en de vakbonden op 8 mei 1989 in de
sector welzijnszorg werd gesloten. blz. 63
Vraag van de heer P. Vangansbeke tot de
heer J. Lenssens. Gemeenschapsminister
van Welzijn en Gezin. over de onrust bij
de opvoeders. blz. 63

Sprekers : mevrouw M. Vogels.  de
heer P. Vangansbeke, Minister J.
Lenssens en de heer L. Hancké

Interpellatie van de heer W. Luytcn tot
de heer D. Coens. Gemeenschapsministcr
van Onderwijs. en de heer P. Dcwacl.
Gemeenschapsminister van Cultuur. over
de evaluatie van 10 jaar Ncdcrlandsc Taal-
unie en de hieruit te trekken  besluiten.
blz. 71

Sprekers : de heren W. Luytcn, H.
Suykerbuyk. Minister D. Coens

Regeling werkzaamheden, blz. 76

Nr. 3 Woensdag 18 oktober 1989
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 79

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 79

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van de heer E. De Groot tot
de heer L. Van den Bossche. Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse Aange-
legenheden en Openbaar Ambt. over de
ondoelmatige aanwending van het bijzon-
der krediet ter ondersteuning van het ge-
meentelijk beleid ten aanzien van zwakke
bevolkingsgroepen. blz. 79

Sprekers : de heren E. De Groot. L.
Peeters. J.-P. Pillaert. J. Geysels. Mi-
nister L. Van den Bossche

Interpellatie van de heer A. Van Aperen
tot de heer J. Sauwens, Gemeenschapsmi-
nister van Openbare Werken en Verkeer,
over de fietspaden-actie in de Noorder-
kempen. blz. S9

Sprekers : de heren A. Van Aperen.
J. Van Looy. J. Sleeckx. J. De Seran-
no. Minister J. Sauwens

Regeling van de werkzaamheden, blz. 94

Nr. 4 Vrijdag 20 oktober 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 97

Boodschap, blz. 97

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing. blz. 97
Overneming. blz. 97

Voorstellen van resolutie
Indicning en verwijzing. blz. 97

Geschilberaadslagingen van de Vlaamse
Executieve
Indiening en verwijzing. blz. 97

Voorstel van
Wijziging in
blz. 98

decreet
verwijzing Commissie.

Gedachtenwisseling SST-problematiek
Interpellatie van de heer A. Denys tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsministcr
van Financiën en Begroting. over het uit-
blijven van een standpunt van de Vlaamse
Esecutievc met betrekking tot de proce-
dure voor de aanleg van een snelspoor-
wegnet in Vlaanderen en de wijze waarop
de Vlaamse Executieve wordt hetrokkcn
bij de totstandkoming. van de beslissing
van dc nationale Regering inzake het SST-
dossier
Interpellatie van de heer G. Janzegers tot
de heer G. Geens. Voorzitter v a n  de
Vlaamse Executieve. Gemeenschapsmi-
nister van Financiën en Begroting. o v e r
de in verband met de SST gevolgde proce-
dure

Bespreking.  blz. 98
Sprekers : de heren A. Denys, G. Jan-
zegers, J. De Seranno. A. Bcckcrs.
H. Lauwers. H. Van Dicndcrcn. W.
Kuijpers. Minister G. Geens.  Minister
.J. Sauwens. de heer L. Hnnckc

Indicning van moties. blz. 121

Regeling van de werkzaamheden, blz. 122

Nr. 5 Vrijdag 20 oktober 1989
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 123

Actuele vragen (R.v.O. art. 71)
Actuele vraag van mevrouw M. De Meyer
tot de heer N. De Batselier. Vice-Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve. Gemeen-
schapsminister van Economie. Midden-
stand en Energie. over de financiële moei-
lijkheden bij het Sociaal Fonds voor de
Scheepsbouw. blz. 123

’Actuele vraag van de heer J.-P. Pillaert
tot de heer T. Kclchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu.  Natuurbe-
houd en Landinrichting. over het geheim
protocol tussen de VMZ en OVAM en de
vorige Gemcenschapsminister van Leef-
milieu in verband met de verwijdering  van
slib en de verwerking van septisch mate-
riaal. blz. 124
Actuele vraag van de heer L. Peetcrs tot
de heer T. Kelchtcrmans. Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu.  Natuurbehoud
cn Landinrichting. over de problematiek
van de afvoer e n  dc verwerking van huis-
vuil in Vlaams Brabant. blz. 124
Actuele vraag van de heer P. Bcrhcn tot
de heer P. Dcwacl. Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur. over het niet-ontvangen
van VTM via de kabel in de Voer. blz. 125
Actuele vraag van de heer L. Vanhoren-
beek t o t  de heer D .  Ccwns. Gemeen-
schapsministcr van Onderwijs, over dc re-
latie tussen de rechtstreekse afvloeiing
van talrijkc  A2-afgestudeerden naar de ar-
beidsmarkt en de daling van het aantal
inschrijvingen voor  e e n
blz. 1 2 7

A I -opleiding.

Actuele vraag van mevrouw  M.  Vogels
tot de heer D. Coens, Gemeenschapsmi-
nistcr van Onderwijs.  over het niet uitbe-
talen van tijdelijkc leerkrachten voor hun
prcsaties van het 3 trimester van het
schooljaar 1988- 1 989 cn de prestaties van
september 1989. blz. 127

Regeling van de werkzaamheden, blz. 129

Nr. 6 Dinsdag 31 oktober 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 131

Begrotingsstukken
Indicning cn verwijzing. blz. 131

Ontwerp van decreet
Inclicning cn verwijzing. blz. 13 1

Voorstellen van decreet
Overneming, blz. 1 3  1

Voorstel van resolutie
Indicning cn verwijzing. b lz .  13 



Verslagen van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 132

Beraadslaging Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 132

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 69)
Indiening, blz. 132

Boodschappen, blz. 132

Samenstelling van Commissies
Wijzigingen onder de vaste en de plaats-
vervangende leden. blz. 132

Vragen (R.v.O. art. 70)
Vraag van de heer J. Timmermans tot de
heer L. Waltniel, Gemeenschapsminister
van Ruimtelijke Ordening en Huisvesting,
en de heer T. Kelchtermans. Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu. Natuurbe-
houd en Landinrichting, over het storten
van baggerspecie in de Callemoeievijver
te Nazareth. blz. 132
Vraag van de heer L. Peeters tot de heer
J. Lenssens. Gemeenschapsminister van
Welzijn en Gezin, over de subsidiëring
van kansarmoedeprojecten. blz. 133
Vraag van de heer P. Van Grembergen
tot de heer T. Kelchtermans. Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu. Natuurbe-
houd en Landinrichting. over de aanvraag
tot verlenging van de exploitatievergun-
ning van de NV UCB-Sidac, blz. 134
Vraag van de heer L. Peeters tot de heer
J. Lenssens. Gemeenschapsmimster van
Welzijn en Gezin, over het laattijdig ver-
schijnen van de begrotingsondcrrichtmgen
voor de OCMW’s.  blz. 135
Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer
P. Dewael. Gemeenschapsmimster van
Cultuur. over de Vlaamse culturele verte-
genwoordiging bij de Wereldexpo van Se-
villa in 1992. blz. 136
Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer
G. Geens. Voorzitter van de Vlaamse
Executieve. Gemeenschapsminister van
Financiën en Begroting: over de Vlaamse
vertegenwoordiging bij de Wereldexpo
van Sevilla in l992. blz. 136
Vraag van de heer L. Peeters tot de heer
P. Dewael. Gemeenschapsminister van
Cultuur, over de problemen aangaande de
subsidiëring van de erkende culturele cen-
tra met v.z.w.-statuut, blz. 136
Vraag van mevrouw M. Vogels tot de heer
J. Sauwens, Gemeenschapsminister van
Openbare Werken en Verkeer, over een
eventuele uitbreiding van de regionale
luchthavens, blz. 137

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van de heer A. Denys tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister van Leefmilieu, Natuurbehoud en

Omslag 4

Landinrichting, over de problematiek van
de waterzuivering in Vlaanderen, blz. 138
Vraag van de heer J. Timmermans tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister van Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting, over de niet-goedkeuring
van de aanbesteding van het waterzuive-
ringsstation te Zwalm door de raad van
beheer van de VMZ, blz. 138

Sprekers : de heren A. Denys. J. Tim-
mermans, J. Dufaux, M. Capoen, E.
Gryp, Minister T. Kelchtermans

Indiening van moties. blz. 150
Interpellatie van de heer G. Annemans
tot de heer L. Van den Bossche. Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse Aange-
legenheden en Openbaar Ambt. over de
prestaties van de Vlaamse Executieve tij-
dens het voorbije jaar op het vlak van de
kordate federale loyauteit. blz. 151

Sprekers : de heren G. Annemans. H.
Suykerbuyk. W. Luyten en Minister
L. Van den Bossche

Regeling van de werkzaamheden, blz. 156

Nr. 7 Dinsdag 31 oktober 1989
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 157

Actuele vragen (R.v.O. art. 71)
Actuele vraag van de heer E. Grvp tot de
heer N. De Batselier. Vice-Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van Economie, Middenstand en
Energie. over de eenzijdige beslissing tot
vervroegde sluiting van de laatste steen-
koolmijnen en de aanwending van publie-
ke fondsen voor andere projecten dan
mijnexploitatie door KS-manager Geyse-
linck, blz. 157
Actuele vraag van de J. Timmermans tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
en Landinrichting, over de verlaging van
de drempels tot indeling van landbouwbe-
drijven in klasse 1-inrichtingen. blz. 158

Voorstel van resolutie
Voorstel tot spoedbehandeling. blz. 159

Spreker : de heer J. Geysels

Interpellatie (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van de heer M. Van Peel tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over de nog op te richten Vlaamse Haven-
commissie en de in uitzicht gestelde inves-
teringen in Zeebrugge, blz. 159

Sprekers : de heren M. Van Peel, W.
Content, E. Beysen. H. Candries, M.
Desutter, M. Schoeters,  Minister J.
Sauwens

Voorstel van resolutie
Voorstel tot het verlenen van voorrang in
Commissie, blz. 167

Sprekers : de heer J. Geysels. Minis-
ter D. Coens

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer P. Van Grembergen tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve. Gemeenschapsminister van
Financiën en Begroting, over de derde fa-
se van de staatshervorming.

Hoofdelijke stemming. blz. 167

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer H. Van Dienderen tot de heer N.
De Batselier. Vice-voorzitter van de
Vlaamse Executieve. Gemeenschapsmi-
nister van Economie. Middenstand en
Energie. over een mogelijke wijziging van
het Gewestplan ten behoeve van grindex-
ploitatie in het Maasland

Hoofdelijke stemming. blz. 169
Spreker : de heer H. Van Diendcren

Moties tot besluit van de interpellatie van

dc heer A. Denvs tot de heer N. Dc Bat-
selier, Vice-voorzitter van de Vlaamse
Executieve,  Gemeenschapsminister van 
Economie. Middenstand en Energie. oyer
de toepassing van de economische-expan-
siewetgeving ten aanzien van NV Amoco
Chemicals Belgium en Volvo Europe 
Truck

Hoofdelijke stemming, blz. 170

Moties tot besluit van de samengevoegde
interpellaties van de heer A. Denys tot de
heer G. Geens. Voorzitter van de Vlaam- ,
SC Executieve. Gemeenschapsminister 
van Financiën en Begroting, over het uit-
blijven van een standpunt van de Vlaamse
Executieve met betrekking tot de proce- 
dure voor de aanleg van een snelspoor-
wegnet  in Vlaanderen en de wijze waarop
de Vlaamse Executieve wordt betrokken 
bij de totstandkoming van de beslissing
van de nationale Regering inzake het SST-
dossier en van de heer G. Janzegers tot
de heer G. Geens. Voorzitter van de 
Vlaamse Executieve. Gemeenschapsmi-
nister van Financiën en Begroting, over
de in verband met de SST gevolgde proce-
dure

Hoofdelijke stemming, blz. 171
Sprekers : de heren A. Denys en G.
Janzegers

Regeling van de werkzaamheden, blz. 172



WO ne n. 

Vlaamse Raad 
Handelingen Nr. 2 

oktoUir 1989 

2e vergadering

VOORZITTERR : de heer L. Van-
velthoven.

- De notulen v a n  de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
10 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend..

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

E. Bockstal. A. Op ‘t Eynde. M.
Panneels-Van Baelen. A. Stever-
lynck ; gezondheidsredenen.

J. Caudron. E. Vandebosch ; bui-
tenslands.

V. Anciaus. P. Berben, J. Cuyvers.
0. Lefeber. R. Vandekerckhove :
ambtsverplichtingen.

A. Laridon. E. Vandersmissen. R.
Vannieuwenhuyze ; familieverplich-
tinge n .

BOODSCHAP

De Voorzitter : Bij brief van 17 okto-
ber 1989  deelt de Voorzitter van de
Conseil de la Communauté française
mee dat voornoemde Raad zich ter

vergadering
stitueerd.

van die dag heeft gecon-

INTERPELLATIES

Interpellatie van mevrouw M. Vogels
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Welzijn en Gezin,
en de heer H. Weckx, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Brusselse Aangelegenheden, over
de aandacht van de Boemerangactie
voor het begeleid wonen en de gevol-
gen voor de instellingsopvang

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van mevrouw Vogels tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Welzijn en Gezin, en de
heer Weckx, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Brusselse
Aangelegenheden. over de aandacht
van de Boemerang-actie voor het be-
geleid wonen en de gevolgen voor de
instellingsopvang.

Mevrouw Vogels heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega, allereerst wens
ik een goeie morgen aan het perso-
neel. dat wel op tijd is.

Mijn interpellatie handelt over de
boemerang-actie. Op 19 september
vorige maand startte de VZW Boe-
merang met de slogan ,,Kansen  ko-
pen is kansen geven” een radio- en
televisie-campagne ten voordele van

het project .,Begeleid Wonen”. De

Berichten van verhindering
Boodschap
Boemerangactie begeleid wonen

Woensdag 18 oktober 1989
Morgenvergadering

ingrediënten : een loterij gekoppeld
aan een dagelijks quizprogramma en
een aantal informatieve program-
ma’s. De bedoeling : de bevolking
sensibiliseren, maar ook en vooral,
op basis van pakkende beelden, een
stuk medelijden opwekken en geld
uit de zakken van de burger halen.

Mijnheer de Minister, dit beleid is
een vreemde bedoening met een
wrange nasmaak : de actie heeft tot
doei personen met minder mogelijk-
heden een zo normaal mogelijk leven
te laten leiden. Dit kan in Vlaande-
ren blijkbaar enkel als men via de
media de nadruk op hun abnormaal-
zijn legt. Toch een merkwaardige
contradictie ! Als de vormen van be-
geleid zelfstandig wonen beantwoor-
den aan een reële en algemeen er-
kende nood binnen de welzijnszorg,
dan is het de taak van de overheid
om hiertoe het kader uit te tekenen
en dit te financieren.

De projecten begeleid wonen ont-
stonden in de jaren 1960 - begin
1970 als een antwoord op de nieuwe
orthopedagogische inzichten over de
welzijnszorg. De opvang in groot-
schalige instellingen en het wegber-
gen ver van de woonkernen hypothe-
keerden de integratie van minder be-
gaafden  en gehandicapten en gaan
totaal voorbij aan de specifieke no-
den van bepaalde categorieën van ge-
handicapten, thuislozen en psychia-
trische patiënten die geen ander al-
ternatief hadden dan jarenlang weg-
geborgen te worden in een instelling,
hoewel zij met een minimum aan be-
geleiding zelfstandig zouden kunnen
wonen.
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Het staat vast dat deze nieuwe inzich-
ten onvoldoende ingang vonden in de
traditionele welzijnsopvang die door-
heen de j a r e n  vergroeid was met de
traditionele instellingsopvang en on-
voldoende flexibel bleek om de nieu-
we noden in de sector op te vangen.

Zowel binnen de sector gehandicap-
tenzorg  als binnen de sectoren thuis-
lozenzorg en geestelijke gezond-
heidszorg ontstonden projecten bege-
leid wonen uit idealisme en engage-
ment van individuën en VZW’s die.
vooral in de beginfase. konden reke-
nen op onrechtstreekse steun van de
overheid via de stelsels van de tijde-
lijke tewerkstelling zoals BTK en
DAC. Naarmate deze projecten in
vaak moeilijke omstandigheden de
daadwerkelijke nood aan begeleid
wonen en de efficiëntie van de werk-
vorm bewezen verscheen deze op-
vangvorm  ook meer en meer in de
officiële beleidsnota’s.

Zo werd bij voorbeeld in de beleids-
nota van Minister Steyaert van 6 de-
cember 1984.  ter voorbereiding van

het Vlaams Fonds voor Gehandicap-
tenbeleid. ruim ingegaan op de nood
aan differentiatie van de opvang.
Ook tijdens de bespreking in de
Vlaamse Raad in 1985 werd deze
nood bevestigd en werden aanzetten
gegeven tot een concrete omkadering
en de subsidiëringsvoorwaarden voor
diensten begeleid wonen.

Ook binnen de diensten voor geeste-
lijke gezondheidszorg en de thuislo-
zenzorg werden talloze beleidsnota’s
uitgewerkt. werden gesprekken ge-
voerd met beleidsverantwoordelijken
en werd telkens op korte termijn een
definitieve regeling beloofd.

Heren Ministers. wij staan nu aan de
vooravond van de jaren ‘90.  De
noodzaak aan de projecten begeleid
wonen is algemeen aanvaard en ten
volle in de feiten ook bewezen. De
concrete omkadering en steun daar-
entegen laten nog steeds op zich
wachten. Dit heeft meer en meer -
dit wil ik onderstrepen - nefastc ge-
volgen. Het ontbreken van over-
heidssubsidies verplicht projecten
personeel  met tijdelijke statuten aan
te werven. Dit brengt  de continuïteit

Minister D .  Coens (CVP) e n  ( r e c h t s  van h e m )  Minister H. Weckx (CVP) werden
respectievelijk geïnterpelleerd door de heer W. Luyten (VU) e n  mevrouw M.
Vogels (Agalev)

en de kwaliteit van de hulpverlening
in gevaar. Bovendien komt, door de
afbouw van de tijdelijke projecten.
ook deze tewerkstellingsvorm meer
en meer op de helling te staan.

Ten tweede, de projecten worden op
die manier bovendien verplicht om
via allerlei kleinschalige Boeme-
rangacties beroep te doen op liefda-
digheid om de werkings- en begelei-
dingskosten te dekken. Dit slorpt
enorm veel energie op die alleen
maar wordt afgeleid van de ware op-
dracht. met name de begeleiding.

Ten derde. de onzekerheid op ter-
mijn van de projecten hypothekeert
niet alleen de continuïteit maar ook
de kwaliteit van het aan te werven
personeel. zeker op een moment van
toenemende schaarste aan gekwalifi-
ceerd personeel op de arbeidsmarkt.

Ten vicrdc. de niet-officiële  erken-
ning van deze woonvorm maakt dat
de nodige relaties met de andere sec-
toren moeilijk tot stand komen en
zwaar worden gehypothekeerd b i j
voorbeeld de relaties met de
OCMW’s. Z o  beschouwen verschil-
lende OCMW’s e e n  bewoner van een
begeleid-wonenprojekt niet a l s  een
alleenstaande, m a a r  als e e n  samen-
w o n e n d e  Dit heeft in de feiten ertoe
geleid dat het begeleid wonen voor
een aantal kandidaatbewoners om-
wille van financiële redenen  onmoge-
lijk blijft.

Op die manier zijn de projecten  ook
niet in staat als volwaardige gespreks-
partner op tc treden ten aanzien van
de sociale huisvestingsmaatschappij-
en terwijl precies binnen de sociale
huisvesting heel wat kansen zouden
moeten worden ingebouwd voor ZO-
wel vormen van begeleid wonen als
vormen van fokus-wonen.

Ten vijfde. maakt de niet-erkenning
dat er een totaal gebrek aan planning
is van deze initiatieven die her en der
ontstaan. me kaar soms overlappen,
groeien vanuit totaal verschillende
beheersstructuren. werken met totaal
andere omkaderingen, enzovoort.

Dit alles maakt dat de initiatieven
projecten begeleid wonen niet anders
kunnen dan een ten gronde voor hun
cliënten vernederend initiatief als
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 Boemerang toejuichen. Zij kunnen

niet anders dan hopen dat deze actie
 de druk op de overheidsketel ver-

. hoogt om dan toch uiteindelijk te ko-

. men tot een decretale regeling van
 de Begeleid-Wonen-vormen.

Zich hierbij blijven verschuilen ach-
ter budgettaire beperkingen zou niet
eerlijk zijn. Het moet stilaan duide-
lijk zijn dat initiatieven die een min-
der beperkende omvang voorzien de
overheid veel minder kosten dan de
all-in instellingsopvang.

Alleen al voor de instellingsopvang
in het kader van het Fonds 1981 werd
in 1986 7,l miljard frank uitgegeven
tegenover 6 miljoen voor Begeleid
Wonen voor mentaal en fysisch ge-
handicapten samen. 

Door  de  hervormingsplannen van
Minister Busquin voor de psychiatri-
sche ziekenhuizen krijgt de Vlaamse
Overheid er een zware uitdaging bij
met betrekking tot de opvang van
mentaal gehandicapten die nu nog in
de psychiatrie verblijven en er in feite
niet thuishoren.

Mijns inziens moet dit aanleiding ge-
ven tot een breder debat over de her-
schikking en ombouw van de opvang
binnen de sector in de richting van
de minder beperkende opvang.

Ik hoop dan ook dat de media-actie-
Boemerang voor de beleidsverant-
woordelijken een voldoende signaal
is om eindelijk effectief werk te ma-
ken van een decretale omkadering
die de erkenning moet zijn van het
jarenlang idealistisch werken binnen
deze projecten.

Mijnheer de Minister, ik zou u dan
ook concreet willen vragen wat op
dit ogenblik de stand van zaken is
met betrekking tot de decretale uit-
werking van d e  Begeleid-Wonen-
diensten. .

Bent u bereid om hiertoe op korte
termijn een breed overleg  op te zet-
ten -met de bestaande inistiatieven.

. Mijns inziens m o e t  d i t  overleg op
twee niveaus- g e b e u r e n :  : Vooreerst,
op regionaal niveau wat de planning,
de Inplanting en de eventuele samen- 
werking betreft tussen de verschillen-
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de diensten. Dit kan volgens mij best
binnen de bestaande provinciale wel-
zijnscommissies gebeuren. Vervol-
gens op Vlaams niveau wat de con-
crete uitwerking betreft van kwali-
teits- en omkaderingsnormen. Mis-
schien zijn hier de alomvertegen-
woordige bestaande hoge raden het
juiste forum om hierover een aantal
voorstellen te formuleren.

Bestaan er momenteel plannen voor
een mogelijke reconversie van mid-
delen uit de traditionele opvang naar
de nieuwe opvangvormen ? Zo ja,
dan wordt het dringend tijd dat wij
die ten gronde bespreken en opera-
tioneel maken, want het vrijkomen
van middelen uit de traditionele op-
vang is de absolute voorwaarde voor
het bestaansrecht van de nieuwe be-
geleid-wonen-projecten. Zo  neen .
wanneer mogen wij hierrond  einde-
lijk voorstellen verwachten ?

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter. geachte col-
lega’s. alvorens in het kort op deze
problematiek dieper in te gaan, wens
ik drie zaken voorop te stellen.

Ten eerste, inzake de werksoort be-
geleid wonen omvat mijn bevoegd-
heid drie sectoren, met name de sec-
tor van de gehandicapten. de thuislo-
zen en de bijzondere jeugdzorg.

Ten tweede, ik ben het eens met me-
vrouw Vogels waar zij zegt dat het
de taak is van de overheid en niet
van benevole acties om structureel
dit type van nieuwe werkvormen uit
te bouwen en derhalve ook te finan-
cieren.

Ten derde, in beginsel kadert de
werksoort begeleid wonen in één van
de krachtlijnen die ik in het welzijns-
beleid tot ontwikkeling wil laten ko-
men, met name de differentiatie, ook

.omdat  dit een meer humane vorm is
: van begeleiding dan een  instellings-
gerichte opvang.

,
Mevrouw Vogels, het is echter niet
juist dat het enkel buiten de klassieke
 sector zou zijn {die te weinig flexibel
zou zi jn) d a t  deze initiatieven zijn
ontstaan. Het grootste gedeelte, ze-
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ker in de sector van de gehandicap-
ten, zijn de projecten van begeleid-
wonen vanuit de instellingen opge-
zet. wat zeer positief is, want daar-
door wordt eens te meer bewezen dat
die vrije instellingen een zeer grote
dynamiek hebben en ook over de
soepelheid beschikken om zelfs,
vooruitlopend op in wetten en decre-
ten vertaalde reglementen. bepaalde
experimenten te doen.

Ik spreek mijn appreciatie uit voor
de Boemerang-actie, vooral omdat
de belangrijkste doelstelling van de
initiatiefnemers het opwekken van
belangstelling is voor dit type van
werkvorm bij een heel breed publiek.
Geen enkele regering is in staat om
dit zo voortreffelijk te doen dan de
media, die zich achter dit project
hebben geschaard. Al mijn waarde-
ring dus voor dit initiatief. Het is ech-
ter slechts een symbolisch gebaar.
hoeveel financiële middelen die ac-
ties ook mogen opbrengen. Het blijft
een eenmalig symbolisch gebaar dat
welkom zal zijn bij de betrokken
diensten die in de sector actief zijn.
Dit project moet echter worden ge-
volgd door meer structurele opvang.

Wat is de toestand in de drie secto-
ren ? Ten eerste, inzake de sector
van de gehandicapten. exclusief het
focus-wonen dat ook een vorm is van
zelfstandig wonen, heeft sinds 1986
de Vlaamse begroting een reeks pro-
jecten gesteund. In 1986 bedroeg dit
3 miljoen frank en in 1989  is dat op-
gelopen tot 8,5 miljoen frank onder
de vorm van facultatieve toelagen die
worden gespreid over 24 diensten be-
geleid wonen voor mentaal gehandi-
capten die geen erkenning hebben
omdat er ter zake geen reglemente-
ring is, maar die onder die vorm
steun krijgen. Ik wil er onmiddellijk
op wijzen dat in de sector van de
ge handicapten niet alle personen
voor die formule in aanmerking ko-
men en dat daarom selectief wordt
tewerkgegaan. Het staat echter vast
dat men, mits de nodige voorberei-
ding, daar heel ver kan in gaan. Dit
kan ik illustreren met een  recent
voorbeeld. I n  Lovendegem heeft
men 8 personen m e t  een lichte of ma-
tige handicap, waarvan de gemiddel-
de verhlijfsduur in de instelling 31
jaar was, in twee woningen samen
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gebracht. Dit bewijst dat, mits pas-
sende orthopedagogische begeleiding
en een langdurige mentale voorberei-
ding, het inderdaad mogelijk is heel
wat mensen deze humane vorm van
zelfrealisatie en zelfontplooiing te
bieden via een project van begeleid
wonen.

Ten tweede, wat met de regeling ?
Zonder op enige wijze pejoratief te
willen doen naar aanleiding van de
Boemerang-actie moet ik zeggen dat
ik niet op deze actie heb gewacht om
een reglementering voor te bereiden.
Ons probleem was dat het koninklijk
besluit nummer 81 van 1967 deze
nieuwe werkvormen uitsluit. In het
programmadecreet, dat in de komen-
de weken aan de Raad zal worden
voorgelegd, hebben wij het toepas-
singsgebied van het Fonds ‘81 uitge-
breid tot thuisbegeleiding, focus-wo-
nen en begeleid zelfstandig wonen.
Al die formules zullen vanaf 1990 dus
kunnen putten uit het Fonds voor
Voorzieningen voor Gehandicapten.
Dit is een belangrijke verbetering,
die ook meer soepelheid biedt. Als
dit decreet wordt goedgekeurd is het
mijn bedoeling uiterlijk in de loop
van 1990 tot een reglementering te
komen, waarbij wij ons laten inspire-
ren door het advies van de Hoge
Raad voor de Minder Validen, dat
reeds in de loop van 1985 werd uitge-
bracht. Ik durf vandaag nog niet zeg-
gen in welke mate wij het advies inte-
oraal zullen volgen. Wij zullen moe-3
ten programeren, rekening. houdend
met een geleidelijke groei in de ko-
mende jaren. Belangrijk is dat de lo-
pende projecten - het gaat over een
300-tal  gehandicapten - op de kortst
mogelijke termijn een reglemente-
ring en een personeelsomkadering
krijgen die een verdere uitbouw toe-
laat.

De sector Bijzondere Jeugdbijstand
is sinds 11 mei 1983 gereglementeerd.
Daar is het probleem minder acuut,
hoewel ook daar vragen rijzen om de
bestaande normen te herzien. Dit zal
pas kunnen gebeuren als de erken-
ningscommissie, die volgende week
officieel wordt geïnstalleerd in het
kader van het decreet op de bijzonde-
re jeugdbijstand, een advies zal heb-
ben uitgebracht over desgevallend
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nieuwe omkaderings- en andere vor-
men.

Ook in de sector van de daklozen
werden uitstekende initiatieven ge-
nomen vanuit de residentiële sector
zelf, waar men met eigen middelen
en met de opslorpingsprogramma’s
een aantal projecten heeft opgezet.
Ik kan hier bevestigen wat u in de
begroting zal lezen, namelijk dat de
Executieve mij gevolgd heeft in mijn
vraag om een substantiële verhoging
van de kredieten voor deze sector.
met name tot 50 miljoen. Als u weet
dat er tot nu toe een krediet was van
43 miljoen. vermeerderd met een
aantal IBF-personeelsleden, zal u
moeten toegeven dat dit een relatief
belangrijke inspanning is, die mij
moet toelaten, enerzijds, het aantal
opvangplaatsen voor daklozen op te
voeren en. anderzijds, - maar dat
moet met de sector overlegd worden
- ook daar te komen tot een regle-
mentering voor formules van bege-
leid wonen.

Ziedaar. mijnheer de Voorzitter.
mijn antwoord aan mevrouw Vogels.
Mijn conclusie is duidelijk : deze
werkvorm van begeleid wonen past
volkomen in het deferentiatiebeleid
dat wij in deze sector verder moeten
voeren. niet alleen omdat het een
goedkopere, maar vooral omdat het
een meer humane vorm is. Ik heb
met dit type van opvang niet de min-
ste moeite. Het is duidelijk een nieu-
we werkvorm. die in de komende ja-
ren zijn voile ontplooiingskansen
moet krijgen.

De Voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, de interpellatie van mevrouw
Vogels biedt mij even de gelegenheid
om mijn visie op zekere aspecten van
het psychiatriebeleid nader toe te
lichten.

Zoals het geachte lid wel weet. da-
teert mijn aandacht voor de psychia-
trie niet van vandaag. Inderdaad,
reeds bij mijn ambtsaanvaarding als
Gemeenschapsminister voor Volks-
gezondheid heb ik hiervan echt een
prioriteit willen maken. In deze con-
text heb ik - en u zal zich dat wel-
licht herinneren - hevig geprotes-
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teerd tegen de unilaterale, drastische
besparingsvoorstellen die op een ze-
ker ogenblik in de schoot van de na-
tionale overheid voor een bedrag van
650  miljoen frank in het vooruitzicht
werden gesteld.

Tijdens de talrijke bezoeken - en ik
heb op dit ogenblik meer dan 25 in-
stellingen in Vlaanderen bezocht -
die ik aan psychiatrische instellingen
heb gebracht. viel het mij vaak op in 
welke weinig benijdenswaardige om- 
standigheden sommige patiënten
vandaag nog hun leefdagen moeten
doorbrengen. zonder enige vorm van
privacy, in verouderde gebouwen en
met een omkadering die onvoldoen-
de is om hen buiten de strikt nodige
verzorging, of ik zou soms beter be-
waking zeggen, ook nog mogelijkhe-
den tot activering of zinvolle tijdsbe-
steding te bieden.

Ik heb hierbij reeds uitdrukkelijk ge-
steld dat een lineaire en opgelegde
afbouw zeker niet is gewenst, wel een
grondige heroriëntering. De instellin-
gen moeten bij deze operatie worden
geholpen door het geven van stimuli.
Deze stelling hebben wij kunnen
doordrukken bij de onderhandelin-
gen in de eerste helft van dit jaar met
de nationale Minister naar aanleiding
van het gekende protocol.

De doelstellingen die mijns inziens
moeten worden nagestreefd in het
psychiatrisch beleid zijn voldoende
kwalitatief hoogstaand aanbod. dat
wordt gedifferentieerd  opdat de pa-
tiënten in functie van hun mogelijk-
heden een aangepaste behandeling
zouden kunnen krijgen. De zelfred-
zaamheid moet in de mate van het
mogelijke sterk worden aangemoe-
digd. De stelling moet zijn : hospita-
lisatie indien medisch nodig ; voor de
rest. de patiënten zoveel mogelijk
ambulant begeleiden.

Ook ten aanzien van de omgeving
moet de stigmatisatie van psychiatri-
sche patiënten worden vermeden.
Dit kan onder meer door de hero-
riëntering naar de PAAZ-diensten in
de algemene ziekenhuizen en, daar
waar mogelijk, naar semi-residentiële
opvang in de vorm van kleinschalige
projecten.

De uitbouw van beschermde woon-
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vormen is niet nieuw. Het behoort
reeds sinds het eind der zeventiger
jaren tot de bekommernis van zowel
de intramurale als extramurale
geestelijke gezondheidszorg.

In Vlaanderen bestaan momenteel 39
vzw’s of inrichtende machten die sa-
men een 130 huizen groeperen en
woongelegenheid bieden aan een
700-tal  bewoners. Deze projecten
zijn vrij gelijkmatig verspreid over
Vlaanderen. Deze initiatieven gaan
zowel uit van psychiatrische zieken-
huizen, algemene ziekenhuizen, cen-
tra voor geestelijke gezondheidszorg
als van onafhankelijke initiatieven,
zowel geïsoleerd als in onderling sa-
menwerkingsverband. Zo zijn er drie
projecten voor beschut wonen zuiver
opgestart vanuit de Centra voor
Geestelijke Gezondheidzorg in Brus-
sel, Leuven en Blankenberge en vijf
in samenwerking met psychiatrische
instellingen in Duffel, Sint-Truiden,
Sint-Niklaas. Roeselare en Brugge.

Vermelden wij tevens nog dat de
Geelse Gezinsverpleging - en deze
is al meer dan 150 jaar oud - op dit
ogenblik meer dan actueel is en nog
heel wat psychiatrische patiënten
worden opgevangen in pleeggezinnen
met ziekenhuisstatuut.

Tenslotte moeten wij de aandacht
vestigen op de therapeutische ge-
meenschappen. die ex-psychiatrische
patiënten of alcohol- en andere drug-
verslaafden begeleiden. Ik heb het
over : Ovaal. Passage 44,  de Purpe-
ren Deur en Oasis. De theratpeuti-
sche gemeenschappen worden deels
gesubsidieerd door het Fonds '81 en
deels door middel van een ZIV-con-
ventie. Ik denk hier ondermeer aan
De Kiem. De Sleutel. De Spiegel.
Kompas. Katharsis en Adic.

Al deze voorzieningen beschikken
nog niet over een eigen relgmente-
ring en zijn sterk afhankelijk van tij-
delijke statuten. al dan niet toege-
voegd aan personeel verbonden aan
ziekenhuizen. diensten voor geeste-
lijke gezondheidszorg of andere in-
stellingen.

Hieruit kan geenszins de conclusie
worden getrokken als zou de over-
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heid niets hebben gedaan. Het blote
feit dat er geen éénvormig reglemen-
tair kader is houdt zowel verband
met de diverse opvattingen - dat is
ook in de realiteit zo. en terecht -
inzake beschut of beschermd wonen
als met nuances inzake doelgroepen
en overgangsformules die voort-
vloeien uit de verscheidenheid van de
bestaande structuren. Dat de middel-
en die ter beschikking worden gesteld
soms de vorm aannemen van terbe-
schikkingstelling van werkloze werk-
nemer mag, bij wijze van overgang,
geen bron van kritiek zijn. integen-
deel. Dat tijdelijk aan het particulier
initiatief ruimte wordt gelaten om
nieuwe vormen uit te proberen kan
evenmin worden betreurd.

Inzake de nationale gezondheidsin-
stanties dient gezegd dat voorstellen
voor nieuwe beschutte woonvormen
door de Minister van Sociale Zaken
meestal werden of worden gekoppeld
aan de afbouw van bestaande bed-
den. In dit verband kan verwezen
worden naar de Omzendbrief van 19
december 19 85 van de toenmalige
Minister van Sociale Zaken aan de
inrichtende machten van de psychia-
trische ziekenhuizen. Ook is er nog
het koninklijk besluit nummer 407
dat de wet op de ziekenhuizen wijzigt
door esplicict initiatieven inzake be-
schermd wonen af te bakenen.  Ten-
slotte is er nog de programmawet van
30 december 1988 die het beschut
wonen mogelijk maakt zowel  v o o r
psychiatrische als voor algemene zie-
kenhuizen.

Het recente protocol tussen de natio-
nale Regering en de Gemeenschap-
pen met betrekking tot het te voeren
gezondheidsbeleid. de dato 16 juni
1989. bepaalt. dat bedden buiten mo-
ratorium in de psychiatrische zieken-
huizen. verplicht. versneld en pro-
gressief omgeschakeld moeten wor-
den. onder meer naar beschut wo-
nen. voor zover daartoe behoefte be-
staat, en dit dan met uitdovend ka-
rakter van de ontstane beschutte
woonvorm.

Ook wordt de mogelijkheid voorzien
tot het op vrijwillige basis omschake-
len van een aantal T-bedden naar al-
ternatieve verzorgingsvormen zoals
onder meer beschut wonen. Dit zou
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evenzeer door stimuli worden aange-
moedigd. Daarbij zullen equivalen-
tieregels van toepassing zijn zodanig
dat één ziekenhuisbed recht geeft op
één plaats voor beschut wonen. De
reconversie waarvan sprake in het
protocol zal gedeeltelijk aanleiding
kunnen geven tot een poolvorming
van plaatsen voor beschut wonen.

Tenslotte vermeld het protocol nog
dat de nodige samenwerkingsverban-
den zullen moeten worden opgezet
tussen de intramurale en extramurale
sector waarin de aangeslotenen als
gelijkwaardige partners in de samen-
werking kunnen worden betrokken.

Via deze samenwerkingsverbanden
zullen ook patiënten door diensten
voor geestelijke gezondheidszorg
kunnen worden doorverwezen naar
plaatsen van beschut wonen en van
doorgangstehuizen.

Wij hopen dat deze basisprincipes
snel in uitvoeringsbesluiten zullen
worden vastgelegd en de nodige fi-
nanciering vanuit het RIZIV hieraan
zal worden gekoppeld. dat is even
belangrijk.

Doch niet alleen via de intramurale
sector is cr een wettelijk kader aange-
boden ter ondersteuning van ex-psy-
chiatrische patiënten.

Inzake het gezondheidsbeleid vanuit
de Vlaamse Gemeenschap moge ik
verwijzen naar het recente executie-
vebesluit  van 12 oktober 1988 hou-
dende erkenning en betoelaging van
centra voor geestelijke gezondheids-
zorg. Dit besluit bevestigt de bepalin-
g e n  van het koninklijk besluit van
1975. waarin de centra voor geestelij-
ke gezondheidszorg de opdracht krij-
gen een algemen  psychische hulp en
begeleiding te bieden.

Er wordt de nadruk gelegd op het
feit dat op een geïntegreerde wijze
aan de medisch-psychiatrische, psy-
chologische en sociale aspecten van
het probleem of de stoornis aandacht
moet besteed worden. Dit kan vanuit
het centrum maar ook ambulant in
de eigen leefomgeving van de pa-
tiënt. Het executievebesluit laat zelfs
toe bijzondere hulpverlening op te
zetten naar specifieke leeftijdsgroe-
pen of bijzondere doelgroepen. Ex-
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psychiatrische patiënten kunnen daar
een onderdeel van zijn.

Ten laste van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap worden de
loonkosten van de psychiatrische, de
psychologische, maatschappelijke en
administratieve functies in de centra
voor geestelijke gezondheidszorg vol-
ledig terugbetaald. Er is ook een tus-
senkomst in de werkingskosten.

Ten einde de verdere uitbouw van
deze ambulante sector veilig te stel-
len, heb ik binnen mijn begroting-
Volksgezondheid een zware inspan-
ning geleverd om het budget voor de
Centra voor Geestelijke Gezond-
heidszorg te verhogen. Indien de
Vlaamse Raad -hiermee zal instem-
men naar aanleiding van het begro-
tingsdebat, zal het bedrag in 1990
met 12 procent -worden verhoogd ten
opzichte van 1989 terwijl dit stijgings-
percentage voor het geheel van mijn
begroting voor het medisch-sociaal
beleid slechts 2 procent bedraagt. Dit
zal mij toelaten de reeds lang ge-
vraagde equipe-uitbreiding toe te
staan ten einde de mogelijkheid te
creëren om ex-psychiatrische patiën-
ten te kunnen begeleiden.

Ook met betrekking tot de reconver-
sie van de psychiatrische instellingen
wens ik mijn politiek van versnelde
nieuwbouw en herconditionerings-
werken in de verouderde instellingen
voort te zetten.

Tijdens de onderhandelingen in ver-
band met de bouwkalender - u weet
dat enkele weken geleden het desbe-
treffende koninklijk besluit in het
Staatsblad is verschenen - ben ik
erin geslaagd het huidig investerings-
volume te kunnen handhaven en
daarbuiten nog eens een extra bedrag
vrij te maken voor herconditione-
ringswerken van psychiatrische zie-
kenhuizen.

In elk geval heb ik tijdens de begro-
tingsgesprekken in de schoot van de
Executieve kunnen bekomen dat er
geen inleveringen zijn met betrek-
king tot de investeringen in de zie-
kenhuissector. Indien de Vlaamse
Raad hiermee instemt zal ik het in-
vesteringsniveau van 1989 kunnen
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handhaven en hierin de nodige prio-
riteiten leggen ten aanzien van de
psychiatrie.

De Boemerangactie is er aldus niet
nodig geweest om de overheid te
overtuigen van de noodzaak van be-
schermd wonen. De inspanningen die
geleverd worden zijn wellicht nog te
beperkt of vorderen te traag maar er
is eindelijk toch enige beweging te
ontwaren. Boemerang bevestigt wel
dat er binnen het aanbod aan beschut
wonen voldoende variatie dient te
zijn. dit was ook de mening van de
overheid bij de eerste stappen op het
terrein van dit nieuwe type van voor-
ziening. Begeleid zelfstandig wonen
is een huis met vele kamers. Be-
schermd wonen vanuit de psychiatrie
is met andere woorden onvoldoende.

Tot slot wil ik hier nog aan toevoegen
dat het voor ieder lid van deze Raad
moet duidelijk zijn dat de prijs van
de hervormingen in de psychiatrie
binnen de huidige ziekteverzekering
noch geheel noch gedeeltelijk ten las-
te mag worden gelegd van de gezond-
heids- en de welzijnszorg binnen de
Vlaamse Gemeenschap.

Inzake de ambulante geestelijke ge-
zondheidszorg heeft de Vlaamse Ge-
meenschap haar verantwoordelijk-
heid reglementair en budgettair op
zich genomen. Een reële overheve-
ling van nieuwe taken uit de nationa-
le gezondheidszorg dient gepaard te
gaan met nieuwe financiële middel-
en.

Elke nieuwe scheeftrekking in de na-
tionale gezondheidszorg zal nieuw
voer zijn voor het debat van de ver-
dere communautarisering van deze
sector.

De Voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
Voorzitter, vooreerst wil ik de heren
Ministers danken voor hun toch
hoopvol antwoord inzake het bege-
leid wonen. Er is inderdaad een en
ander op til ; toch blijven er nog heel
wat vragen open.

Aan Minister Lenssens wens ik te
zeggen dat het juist is dat bepaalde,
maar zeker niet alle projecten bege-
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leid wonen zijn ontstaan uit de tradi-
tionele instellingen. Ere wie ere toe-
komt : binnen deze instellingen wa-
ren het vooral de werkers, de opvoe-
ders, die daartoe het initiatief hebben
genomen. In bepaalde gevallen - in
andere gevallen weer niet - werden
zij gevolgd door de inrichtende
macht.

Ten tweede. een specifieke vraag in-
zake de aangekondigde reglemente-
ring betreffende het begeleid wonen
in de gehandicaptensector, die de Mi-
nister voor 1990 vooropstelt.

Voorziet u bij de uittekening van de-
ze reglementering een advies- en in-
formatiefase ? U hebt verwezen, net
zoals ik, naar het advies van de
Vlaamse Hoge Raad van 1985. Be-
doelde Raad stelde toen duidelijk dat
men zich in een experimentele fase
bevond. tussen 1985 en vandaag zijn
er een aantal nieuwe inzichten ver-
worven ; een aantal zaken zijn duide-
lijker geworden. Bijgevolg zou het
nuttig zijn, vooraleer tot een defini-
tieve reglementering over te gaan, de
teksten voor advies  en informatie
voor te leggen.

Thans kom ik tot een concrete vraag
betreffende de betrokkenheid van de
provinciale welzijnscommissies inza-
ke het detecteren van de noden in de
verschillende regio’s en inzake de in-
planting.

In het verleden is duidelijk gebleken
dat de gecreëerde welzijnsopvang on-
voldoende was gepland, zodat er in
bepaalde streken van het land te veel
en in andere streken te weinig instel-
lingen zijn. Mijns inziens moet deze
toestand worden vermeden ; wij
moeten tot nieuwe opvangsvormen
komen. Wij hebben daartoe een in-
strument, met name de provinciale
welzijnscommissies. Zij zouden tot
samenwerking moeten overgaan en
hun verantwoordelijkheid nemen.

Ik dank ook de heer Weckx voor de
constructieve wijze waarop hij deze
sector benadert. Ik denk evenwel dat
het zeer belangrijk is de verscheiden-
heid, die in deze sector in het raam
van de therapeutische opvang van
psychiatrische patiënten bestaat -
die een rijkdom is - zich op het vlak
van het beleid dient te vertalen.
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Het is de taak van de overheid deze
verscheidenheid samen te brengen,
zodanig dat men van mekaar kan le-
ren, ten einde tot de meest flexibele
reglementering te komen, door niet
enkel de gevolgen ervan weg te
werken, maar ook de rijkdom van de
verschillende opvangvormen te be-
houden. Ook daar rijst een concrete
vraag naar betrokkenheid. in samen-
werking en inspraak bij de bestaande
projecten.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van mevrouw M. Vogels
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Welzijn en Gezin,
over het naleven van het akkoord dat
tussen de Minister en de vakbonden
op 8 mei 1989 in de sector welzijns-
zorg werd gesloten.

Vraag (R.v.O. art. 70. 6 c)

Vraag van de heer P. Vangansbeke
tot de heer J. Lenssens. Gemeen-
schapsminister van Welzijn en Gezin,
over de onrust b i j  de opvoeders

De Voorzitter : Aan de o r d e  zijn de
interpellatie van mevrouw Vogels tot
Minister Lenssens over het naleven
van het akkoord dat tussen de Minis-
ter en de vakbonden op 8 mei 1989
in de sector welzijnszorg werd geslo-
ten en de daaraan toegevoegde mon-
delinge vraag van de heer Vangans-
beke tot Minister Lenssens over de
onrust bij de opvoeders.

Mevrouw Vogels heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s. ik zou deze
interpellatie op een andere manier
willen beginnen dan mijn vorige. met
name met een citaat uit het zwart-
boek dat tijdens de voorjaarsacties
van de welzijnswerkers werd uitgege-
ven. Daaruit citeer ik het relaas van
een opvoedster :

,,Ik ben
mijn job

opvoedster, ik geniet van
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- omdat het werken met jongeren onderbetaalde job niet vol omwille
die het moeilijk hebben me heel veel van de arbeidsbelasting. de stress, de
voldoening geeft. Ik geniet als ik gevolgen van het permanent vrijwillig
merk dat ze een stuk gegroeid zijn. engagement tegenover gezins-  en
weerbaarder worden : privéleven.”

- omdat ik een warm gevoel vanbin-
nen krijg als ze laten zien dat ze zelf
deugd hebben aan een babbel, een
knuffel, een aai over hun bol. Ik ge-
niet als ze mij eens stevig beetpak-
ken. Kortom. het doet mij goed als
ik merk dat we om mekaar geven.
dat we een band hebben en samen
een stuk weg atleggen.

Ik ben opvoedster. ik lijk wel goed
gek

- omdat ik in 1988 juist geteld 3 8 8
niet betaalde en niet gecompenseer-
de overuren moest doen om mijn ta-
kenpakket enigszins rond te krijgen :

- omdat ik onregelmatige uren.
de lange ononderbroken diensten.
avond- en weekendwerk. nachtdien-
sten. op den duur wel doorwegen op
mijn gestel. Dit werk vreet langzaam
maar zeker aan mijn energie en mijn
gezondheid :

Deze citaten. geplukt uit het zwart-
boek. opgesteld door werkers in in-
stellingen voor bijzondere jeugdzorg
vat beter dan welk eisenplatform sa-
men waar het tijdens de actie die de
welzijnssector dit voorjaar beroerde
om te doen was. Het is steeds mijn
overtuiging geweest dat de Vlaamse
Executieve dit signaal van jarenlange
opgekropte woede en onmacht on-
voldoende au sérieux genomen heeft.
Men heeft zich verscholen achter de
excuses van budgettaire beperkingen
en nooit het echte begrip getoond die
de welzijnswerker verdiende. Het
conflict is verworden tot een bitter
machtsspel dat diepe wonden heeft
nagelaten en niet van aard was om
de toch noodzakelijke vertrouwens-
relatie tussen welzijnsoverheid en
welzijnswerkers te behouden.

- omdat opvoeder-zijn mij e n

mijn collega’s voor de onmogelijke
keuze stelt :

- ofwel geef je de jongeren cie
aandacht waarop ze recht hebben en
presteer je hopen onbetaalde overu-
ren die je niet kan compenseren.

Op 8 mei 1989  werd dan uiteindelijk
toch e e n  akkoord bereikt. Dit ak-
koord was een compromis. zoals. zo
niet alle dan toch vele akkoorden  dat
zijn. Het volstond niet voor velen die
opkwamen  voor de rechten van hun
sector. Het was ook maar een begin
van. dat was ten minste de hoop van
velen, hernieuwd vertrouwen en ver-
deee onderhandelingen.

- ofwel probeer je je aan je 4 0 -
urenweek  te houden en heb je het
frustrerende gevoel dat je de jonge-
ren in de kou laat staan.

Ik ben opvoedster. ik stel mij vragen

Nu amper 5 maanden later is ook die
hoop ijdel gebleken. en ik heb stellig
de indruk dat de Vlaamse Esccuticve
verder gaat  op de oude l i jn.  l iet
machtsspel in plaats van het noodza-
kelijke overleg onder evenwaardige
partners. Reeds tijdens de vakantie-
maanden vaardigde u zonder het
nochtans beloofde overleg. besluiten
uit met betrekking tot een nieuwe an-
ciënniteitsregeling, met betrekking
tot de zogenaamde forfaits en dit tot
grote verbazing van zowel werkne-
mers als werkgevers in de sector.

- ik vraag mij af of het normaal is
d a t  d e  arbeidsreglementering  n i e t
kan toegepast worden omdat we on-
derbezet zijn. onder andere compen-
satie feestdagen, compensatie overu-
ren, vervanging bij ziektes ;

- ik vraag mij af of onze beleidsver-
antwoordelijken opvoeder-zijn nog
altijd zien als een roeping in plaats
van als een volwaardig beroep ;

- ik vraag mij af of onze beleidsver-
antwoordelijken enig zicht hebben op
de leegloop in de sector. Opvoeders
houden deze ondergewaardeerde en
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Naleven akkoord sector welzijnszorg

Daarbij komt nu de negatie van een
aantal akkoorden die in een techni-
sche werkgroep werden gesloten tus-
sen werkgevers, werknemers en ad-
ministratie met betrekking tot de ver-
deling van het toegewezen extra per-
soneel. Deze technische werkgroep
heeft ook, al was men het niet altijd
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eens over alle punten, degelijk ge-
werkt en op constructieve wijze voor-
stellen gedaan. Zo werd er een una-
niem advies verstrekt om binnen het
Fonds ‘81 de 144 IBF-betrekkingen
als verworven te beschouwen als be-
horend tot het subsidieerbaar perso-
neelskader en om de overige 500 toe-
gezegde extra eenheden te verdelen
op basis van het volgende.

Ten eerste, het verschil tussen het
personeel, PN, volgens norm en het
toegelaten personeel, PR, waarbij
men beoogde een deel van de effec-
ten van de personeelsstop op te van-
gen.

Ten tweede. het aanpassen van de
normen v o o r  WE-bezetting bij vol-
wassenen. Vooral over de basis waar-
op het aanpassen van de WE-norm
moest gebeuren bestond geen ge-
meenschappelijk standpunt en gaf de
technische werkgroep een verdeeld
advies. waarbij een voorstel van
werknemers en de administratie. een
ander van de werkgevers. Op 2 9  juli
1989 heeft de Vlaamse Executieve
zelf een beslissing genomen voor de
uitbreiding van de WE-norm voor
volwassenen.

Met deze normuitbreiding, uitslui-
tend voor volwassenen. komt de
maximale norm zelfs nog niet op het
huidige niveau van de minderjarigen.
meer concreet in een instelling voor
zwaar zorgenbehoeftige volwassen
gehandicapten die voor 59 procent of
meer aanwezig zijn in weekends moet
men het nog altijd met een lagere
weekendnorm stellen dan bij minder-
jarigen met 30 procent aanwezig in
het weekend. In het internaat heeft
men voor twee leefgroepen 3 opvoe-
ders supplementair, in het bezig-
heids-  of nursinghome zal dit met de
aangepaste norm slechts 1 2/3 perso-
neelskracht zijn, zelfs bij 80 procent
weekendaanwezigheid.

Bij volledige en integrale toepassing
van deze nieuwe norm zouden 147
jobs nodig zijn en het leek dan ook
logisch dat de Minister deze 147  be-
trekkingen zou vrijmaken. Hiermee
zou de Minister alleszins uitvoering
geven aan z’n akkoord waarbij 150
betrekkingen voor normaanpassing
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gereserveerd werden. Een medede-
ling van 19 september 1989 heeft er
echter anders over beschikt.

Want wat blijkt dat u volledig tegen
het unaniem advies in van de techni-
sche werkgroep niet alleen de norm-
aanpassing voor WE-bezetting incal-
culeert in de uitgewerkte formule ter
verdeling van het overige bijkomen-
de personeel. maar ook de normaal
147 jobs, nodig voor de toepassing
van de nieuwe WE-norm in de totale
te verdelen personeelspot steekt. Bo-
vendien geeft u een totaal andere in-
vulling van de notie PR, personeels-
reëel. Waar de technische werkgroep
hierbij steeds bedoelde het toegela-
ten personeel, neemt u het werkelijk
aanwezig personeel als criterium.
Zonder al te technisch te worden
heeft het negeren van deze adviezen
bij de uitvoering van het besluit van
de Vlaamse Executieve voor gevolg :

- dat instellingen die om welke re-
den ook in het verleden hun volledig
toegelaten kader niet opvulden - en
hun aantal is niet zo gering - nu
extra beloond worden ;

- dat deze nieuwe berekeningsfor-
mule de oorspronkelijke 147 jobs
voor de aanpassing van de WE-norm
herleidt tot 47 in de feiten ;

- dat het vooral de instellingen met
een hoge normopvulling en een hoge
WE-bezettingsgraad zijn die zwaar
inleveren in vergelijking met de bere-
keningen gemaakt door de admini-
stratie op basis van de afspraken in
de technische werkgroep.

Men kan te goeder trouw veronder-
stellen dat een aantal van deze
scheeftrekkingen in het kabinets-
voorstel niet als dusdanig waren be-
doeld. Maar er blijft dan wel de vraag
waarom hiertoe niet nauwer is sa-
mengewerkt met de Administratie
die wel weet had van deze effecten,
waarom na een bespreking, op 18
september 1989.  van deze voorstellen
in de technische werkgroep, waar zo-
wel werkgevers als werknemers hun
bezwaren uitten. u toch op 19 sep-
tember de ongewijzigde voorstellen
onder vorm van omzendbrief ver-
zond. Het moeizaam herstelde ver-
trouwen is hierdoor opnieuw totaal

zoek. Bovendien is er ook een stij- 
gend ongenoegen over andere pun- 
ten van het akkoord.

Van de in totaal 950  bijkomende ar-
beidsplaatsen voor de totale sector 
zouden er 150 gerealiseerd worden 
door een akkoord met de nationale
Minister van Tewerkstelling en Ar-
beid in het kader van het IBF. Niet- 
tegenstaande deze IBF-krachten
voorzien waren vanaf 1 oktober 1989 
is er nog steeds geen akkoord ter za-
ke.

Minister J. Lenssens : Ter zake is er 
wel een belangrijk detail te vermel- 
den. De 150 IBF-functies werden 
reeds bij de instellingen geaffecteerd ,
tussen oktober 1988 en januari 1989,  
maar op 8 mei 1 9 8 9  waren zij nog 
niet opgenomen. Vandaar dat we 
hadden afgesproken deze bij het ge-
heel te voegen. omdat zij zouden
aangeworven worden en meetellen
om de arbeidsbelasting in de instellin-
gen te verlichten. Het gaat dus niet
om nieuwe.

Mevrouw M. Vogels : Dat werd toch
nog niet vrijgegeven door het kabinet
Vandenbrande ?

Minister J. Lenssens : Wat het IBF
betreft is het technisch zeer moeilijk.
De IBF-krachten zijn ter beschikking
krachtens een akkoord met de Minis-
ter van Tewerkstelling en Arbeid van
oktober 1988. Wij hebben  onmiddel-
lijk een totale affectatie van 250  ge-
realiseerd. Op 8 mei hebben wij sa-
men met de vakbonden vastgesteld
dat 150 van die IBF-betrekkingen
door de onderscheiden instellingen
onbezet waren. zodanig dat deze nog
geen effect hadden op de arbeidsbe-
lasting. Vandaar het akkoord om die
in het globale cijfer op te nemen. met
dien vestande dat zij reeds verdeeld
waren over de instellingen.

Mevrouw M. Vogels : Als ik het dus
goed begrijp. dan vormen de voor-
waarden een probleem in die zin dat
het volgens Minister Vandenbrande
moet gaan over langdurige werklozen
of risicogroepen.

Minister J. Lenssens : Mevrouw Vo-
gels, u verwart de IBF-krachten met
de 250 die krachtens het koninklijk
besluit van 22 september 1989, gepu-
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bliceerd in het Staatsblad op 12 okto-
ber laatstleden, via de loonrecyclage
van 0,18 procent aan de sector wer-
den toegekend. Daarover hebt u het.

Mevrouw M. Vogels : Het is toch wel
zo dat in verband met het nieuwe
pakket er problemen inzake de voor-
waarden gerezen zijn.

Bovendien verscheen er onlangs nog
een koninklijk besluit dat een CAO
over loopbaanonderbreking verplicht
alvorens men tot nieuwe IBF-aan-
wervingen kan overgaan. Dit is in fei-
te een bijkomende belasting als dit
eveneens zou gelden voor het pakket
van nieuwe aan te werven IBF-ers.
De realisatie ervan zal op korte ter-
mijn zeer moeilijk zijn indien men in
de sector een CAO over loopbaanon-
derbreking moet sluiten. Dat  zal niet
van een leien dakje lopen.

Een tweede probleem betreft de dis-
cussie over de barema’s. Daaruit
blijkt dat men van overheidswege de
hele discussie wil voeren op basis van
Al-berema’s, terwijl het de bedoeling
van het akkoord van 18 mei was dat
alle barema’s moesten worden be-
sproken met extra aandacht voor de
Al, precies vanuit de bekommernis
om een globale herwaardering over
de lonen en een globale discussie
over de loonspanningen in de sector
te bekomen.

Minister J. Lenssens : De technische
adviescommissie heeft mij gerappor-
teerd dat dit probleem intussen werd
opgelost en een afspraak over de
werkwijze bestaat.

Mevrouw M. Vogels : Volgens mijn
informatie zou dit akkoord er nog
niet zijn en zou men ter zake verder
vergaderen op het einde van de
maand en zullen beide partijen nieu-
we voorstellen formuleren. Mis-
schien is dit een detailkwestie.

Een laatste belangrijk punt - ook
voor de leden van de Raad - betreft
de organisatie van de welzijnsconfe-
rentie.. Als alle partijen, zowel de
Partijen rechtstreeks bij het conflikt
betrokken als de partijen in dit half-
rond het over één zaak eens waren
- al was het voor sommigen omdat

dit makkelijk was en toch geen geld
kost - dan was het wel over de
noodzaak aan een breder debat over
de toekomst van de welzijnssector.
De organisatie van een welzijnscon-
ferentie werd dus probleemloos op-
genomen in het akkoord tussen werk-
nemers en overheid.

De verwachting was dan ook dat men
ter zake samen de hand aan de ploeg
zou slaan en op constructieve wijze
iets zou opbouwen. Zelfs op dit ter-
rein wil het kabinet zijn macht mani-
festeren. Zonder enig overleg met de
werknemers of andere betrokkenen
werkt het kabinet aan haar congres.
De opdracht tot uitwerking van een
en ander werd - allicht onderhands
- toevertrouwd aan de heer Baert,
directeur van het kersverse LUCAS,
wat staat voor een samenwerkings-
verband tussen de Leuvense Univer-
siteit en Caritas. Men kan zich de
vraag stellen of we naast het HIVA
nog nood hebben aan een nieuw let-
terwoord LUCAS, maar meer nog of
de directeur van deze onbetwistbare
zuilgebonden instelling de meest be-
trouwbare partner is om een breed
en onbevooroordeeld debat op te zet-
ten. Zonder de deskundigheid van de
heer Baert in twijfel te trekken, vrees
ik dat het kader  waarin en de wijze
waarop dit gebeuren georganiseerd
wordt. tot niets meer kan leiden dan
een vrijblijvendc woordenkramerij
bijgeplaatst in de galerij van de he-
dendaagse goed scorende algemene
debatten. De kans ‘is groot dat de
welzijnsconferentie zijn plaats zal
krijgen naast de rondetafel van Bus-
quin en het algemeen onderwijsdebat
van Coens ; debatten die los van de
parlementaire en beleidsrealiteit, al-
leen dienen tot meerdere eer en glo-
rie van de minister-titularis van de
sector.

Kan de heer Minister mij antwoorden
op de volgende vragen ?

Ten eerste, waarom vaardigde de
Vlaamse Executieve besluiten uit
met betrekking tot de anciënniteits-
regeling en de forfaits, zonder het af-
gesproken overleg hierover te organi-
seren ?

Ten tweede, de uitvoering van de be-
slissing die de Vlaamse Executieve
nam met betrekking tot de verdeling

van de extra tewerkstelling binnen de
instellingen van het Fonds ‘8l hebben
tot gevolg dat de filosofie van het
akkoord van 8 mei totaal wordt on-
dergraven. Zo worden de 150 beloof-
de extra jobs voor de aanpassing van
de weekendnorm gereduceerd tot 46.
Bovendien wordt hiermee voorbijge-
gaan aan de adviezen van de techni-
sche werkgroep en de administratie.

Waarom heeft de Minister deze uit-
voeringsmodaliteiten toch doorge-
drukt en hoe ziet u tegen de achter-
grond van dit alles de verdere wer-
king van de onderhandelaars ? Bent
u bereid deze situatie recht te trek-
ken in de tweede fase van de uitvoe-
ring van het akkoord op 1 oktober
1990 om alsnog het gesloten akkoord
te respecteren ?

Ten derde, over de problemen inzake
de tewerkstelling in het kader van het
IBF zou ik u willen vragen ons de
stand van zaken mee te delen in ver-
band met de onderhandelingen met
de nationale Minister van Tewerk-
stelling en Arbeid. Blijft hij bij zijn
standpunt dat het hier moet gaan om
aanwcrving van langdurig werklozen
en risicogroepen of is hij bereid deze
voorwaarden te laten globaliseren
binnen de sector in die zin dat die
voorwaarden binnen de globale sec-
tor op één jaar moeten worden gerea-
liseerd en niet toegespitst op de
nieuw aan te werven IBF’ers ?

Zal Minister Vandenbrande het
nieuw koninklijk besluit dat hij uit-
vaardigde in verband met de te slui-
ten CAO inzake loopbaanonderbre-
king ook als voorwaarde opleggen
met betrekking tot het pakket IBF-
ers dat nu bij de welzijnszorg komt ?

Ten vierde, wie besliste om de orga-
nisatie van de welzijnsconferentie toe
te vertrouwen aan de directeur van
het nieuw opgerichte instituut-LU-
CAS ? Werd hierover overleg ge-
pleegd met werkgevers, werknemers,
koepels. enzovoort ? Welk is de pre-
ciese opdracht die aan de heer Baert
werd gegeven ? Op welke termijn
moet deze een welzijnsconferentie
opzetten ? Wat is de uiteindelijke
doelstelling van dit gebeuren ‘? Wat
is de preciese rol die zal toebedeeld
worden aan de betrokkenen uit de
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sector ? Last but not least, wat is de
verhouding van dit toch beleidsbepa-
lend gebeuren tot deze Raad en haar
Commissie Gezin en Welzijn ? (Ap-
plaus bij AGALEV)

De Voorzitter : De heer Vangansbe-
ke heeft het woord om zijn mondelin-
ge vraag te stellen.

De heer P. Vangansbeke (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, he-
ren Ministers, beste collega’s, ik stel
deze vraag namens de Volksunie om-
dat onze partij werkt aan de uitbouw
van een beter Vlaanderen en omdat,
wanneer wij dit Vlaanderen beter
willen wij in eerste instantie dienen
te zorgen voor, diegenen in ons land
die het moeilijk hebben en de gehan-
dicapten behoren daar zeker toe.

Mijn toespraak is ook persoonlijk. Ik
heb een mentaal gehandicapte zoon
die in een instelling verblijft. Ik ben
er voorzitter van het oudercomité en
heb twee dochters die in de sector
werkzaam zijn. Ik weet dus waarover
ik spreek. Uit deze beide invalshoe-
ken stel ik drie vragen.

Een eerste vraag houdt verband met
de weekend-omkadering. Volgens
het akkoord - volgens mij nog
steeds pacta sunt servanda, akkoor-
den moeten worden gerespecteerd -
waren er 150 bijkomende personeels-
leden voorzien. Uw administratie
kwam zelfs op 170  uit. Uiteindelijk
bedraagt uw eigen voorstel 46 perso-
neelsleden. In uw antwoord zal u
wellicht zeggen dat u het verschil
hebt overgeheveld naar de algemene
pot. Toch kan ik mij hierbij moeilijk
aansluiten. Als mijn inlichtingen juist
zijn, zijn het precies de instellingen
met de zwaarste gehandicapten die
hiervan de dupe zullen zijn want het
is duidelijk dat weekendprestaties
één van de meest stresserende activi-
teiten zijn in een MPI. Mijn vraag is
dus niet hoe u technisch tot die 46
bent gekomen, maar wel hoe u dit
menselijk kan verantwoorden.

Mijn tweede vraag houdt verband
met de 150 van Minister Van den
Brande en sluit aan bij wat mevrouw
Vogels reeds zei. Hoe die er zullen
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uitzien is nog niet volledig gekend.
Alle vermoedens wijzen erop dat het
zal gaan om een bepaalde vorm van
uitkeringsgerechtigde werklozen of
mensen behorend tot risicogroepen.
Klopt dit met het streven naar hogere
kwaliteit. die we niet enkel in de be-
drijfswereld nodig hebben en daar
ook tegenkomen. maar ook en zeer
dringend in de sociale sector behoe-
ven.

De derde vraag gaat over de 300 van
de sector bijzondere jeugdzorg, vast-
gelegd in de technische werkgroep.
Tweehonderdentien waren op 1 ok-
tober 1989 vastgelegd en 90 op 1 ok-
tober 1990. Als mijn informatie juist
is, denkt men ook hier weer mee te
sjoemelen. Daarom mijn vraag. Kun-
nen die 300 van bijzondere jeugdzorg
v a n d a a g   is vast worden  be -
schouwd ? Een concreet antwoord
zou mij ten zeerste verheugen. Ik
sluit mij ook aan bij de vraag van
mevrouw Vogels over de stand van
zaken van de Welzijnsconferentie.
Mijn vraag is niet of de werknemers-
organisaties er ook bij betrokken
zijn. Mijn vraag is gewoon wie er glo-
baal bij betrokken is want veel infor-
matie daaromtrent is bij ons tot op
vandaag niet aangekomen.

Uw uitleg. mijnheer de Minister. in-
teresseert mij alleszins ten zeerste.

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s. vooreerst maak ik enkele
voorafgaande bemerkingen.

Ten eerste. dit debat omtrent de ar-
beidsplaatsenverdeling is zo tech-
nisch dat het zich in feite niet leent
tot een debat in openbare vergade-
ring. Het bewijs daarvan is ook dat
mevrouw Vogels voortdurend IBF-
personeelsleden verwart met deze die
via het koninklijk besluit van septem-
ber 1989 zullen worden toegekend in
toepassing van de loonrecyclage. Dit
om te illustreren dat het niet eenvou-
dig is in al zijn techniciteit hier een
technisch moeilijk probleem te be-
handelen. Ik zal dus ook zo min mo-
gelijk technisch zijn en vooral be-
leidsmatig en op de gestelde vragen
antwoorden.
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Ten tweede, ik kan de interpellanten
geruststellen. Het is niet mijn ge-
woonte aangegane afspraken niet te
honoreren. Het akkoord van 8 mei
wordt integraal uitgevoerd. Het
wordt uitgevoerd in al zijn conse-
quenties naar de letter waar de letter
duidelijk is en naar de geest waar het
noodzakelijk is.

Ten derde, ik ben het helemaal niet
eens met mevrouw Vogels wanneer
zij ons eens te meer verwijt een ge-
brek aan waardering voor de sector
te hebben. Ik heb niet nagelaten, van
zodra ik de bevoegdheid heb gekre-
gen over Welzijn en Gezin - begin
1988 -, telkens waar ik de kans had,
in het openbaar te stellen dat de on-
derwaardering van het ganse wel-
zijnsgebeuren in Vlaanderen drin-
gend een einde moet nemen, dat wij
bezig zijn met het uithollen van de
fundamenten van onze samenleving,
dat naast de economische en de cul-
turele pijlers, er ook de welzijnspijler
is. die de hoogste vorm van cultuur
kan worden genoemd. Ik ben het dus
oneens met de stelling van mevrouw
Vogels dat ik geen oog zou hebben
voor deze herwaardering, die zich
ook moet kunnen uitdrukken op het
vlak van statuut van de welzijnswer-
kers. Ik voeg daar onmiddellijk aan
toe dat ik er mij van bewust ben dat
de afspraken voor twee jaar en zes
maanden, gemaakt op 8 mei jongstle-
den, niet betekenen dat het probleem
helemaal opgelost is. Ik ben van me-
ning dat, na de uitvoering van de ak-
koorden op het vlak van loon- en ar-
beidsvoorwaarden en wellicht ook
van personeelsbezetting, dus na
1991, een nieuw meerjarenprogram-
ma zal moeten worden afgesproken
zodanig dat wij over enkele jaren
kunnen spreken van een volwaardige
uitbouw en een volwaardig statuut
van de sector. Daarover laat ik geen
twijfel bestaan. Ik ontken dat ik de
ontmoediging, de ontgoocheling en
de woede die aan de grondslag van
de acties lag, niet au sérieux zou heb-
ben genomen. De feiten’hebben on-
dertussen het tegendeel bewezen.

Het is natuurlijk gemakkelijk vanuit
de oppositie geen rekening te houden
met de budgettaire implicaties. Ik
doe dit wel. Dit is ook mijn verant-
woordelijkheid, die trouwens moet
worden gedeeld met de Raad.
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Mevrouw Vogels, u verwijt mij ook
dat er geen overleg is geweest sedert
8 mei. Ik kan u zeggen dat de techni-
sche werkgroep, die op mijn voorstel
in het leven werd geroepen, voortdu-
rend vergaderd heeft. Mijn kabinet
is steeds bereid tot contacten met de
vakorganisaties wanneer zij erom
vragen. Wat u bij uw inleiding heeft
gezegd is niet juist. U begrijpt dat ik
al deze vergaderingen niet persoon-
lijk kan bijwonen, maar mijn kabinet
weigert nooit overleg of contact met
mensen uit de sector en dit zal in de
toekomst zo blijven.

Ik kom toch even terug op het ak-
koord van 8 mei en de uitvoering er-
van. Het akkoord bestaat uit twee
grote luiken, enerzijds de ,  loon- en
arbeidsvoorwaarden en anderzijds de
bijkomende arbeidsplaatsen, zowel
voor bestaande instellingen”als voor
nieuwe initiatieven.

Aan het luik loon- en arbeidsvoor-
waarden werd integraal uitvoering
gegeven, althans voor de eerste twee
fasen, door de besluiten van de
Vlaamse Executieve van 9 juli 1989.
Met de eerste twee fasen bedoel ik
het luik dat moest ingaan op 1 sep-
tember 1989 en dat wat zal ingaan op
1 december van volgend jaar. Zowel
in de begroting 1989 als in de begro-
ting 1990 is met de opvang daarvan
rekening gehouden. Ook hebben wij
de voorschotten voor de instellingen
vanaf 1 september met 5 procent la-
ten aanpassen om hen toe te laten
einde september de eerste verhoogde
premies allerhande - ik bespaar u
de opsomming - toe te passen. Ik
neem aan dat dit in de sector is toe-
gepast ; ik heb geen kennis van pro-
blemen ter zake en u hebt er ook
geen aangehaald. Daarbij komt de 3
procent op de loonmassa, die vanaf
1 december 1991 zal worden toege-
kend. Er rest ons nog voldoende tijd
om, in functie van de resultaten van
de werkgroep en de vaststelling van
een streefbarema overleg te plegen
omtrent de verdeling van de envelop-
pe over de verschillende functies.

Ik kom thans tot het luik bijkomende
arbeidsplaatsen. In totaal gaat het
om 1.600 arbeidsplaatsen, te verde-
len als volgt. Ten eerste - en daar-
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over zal ik nadien niet meer spreken
- de 650 arbeidsplaatsen voorbe-
houden om in de jaren 1989,199O  en
1991 nieuwe initiatieven of uitbrei-
dingen van bestaande initiatieven
voor volwassen gehandicapten moge-
lijk te maken. Ten tweede, 950 be-
trekkingen bestemd voor de bestaan-
de instellingen. Zij moeten opnieuw
worden onderverdeeld als volgt : 550
betrekkingen ten laste van de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap ;
250 in toepassing van het intussen
verschenen koninklijk besluit van 22
september 1989 betreffende de loon-
recyclage, koninklijk besluit voorge-
legd door Minister Van den Brande.
Ten derde, 150 betrekkingen van het
Interdepartementeel Begrotings-
fonds, betrekkingen die op 8 mei
laatstleden nog niet waren opgeno-
men maar wel reeds gedurende
maanden waren geaffecteerd. Ik heb
dit punt daarstraks naar aanleiding
van een onderbreking toegelicht.

Ik stel voor van de 150 IBF-betrek-
kingen  vandaag in het debat abstrac-
tie te maken. Inderdaad, het pro-
bleem dat wordt naar voren gebracht
is vervat in de 800 overige arbeids-
plaatsen, waarvan 550 op onze begro-
ting en 250  ingevolge het koninklijk
besluit van 22 september 1989. Dit
koninklijk besluit werd in de Minis-
terraad einde juli laatstleden over-
legd ; de Gemeenschappen hadden
hierin geen enkele inspraak. Het be-
treft een tewerkstellingsmaatregel
van h e t  nationaal tewerkstellingsbe-
leid uitgaande van de Minister van
Tewerkstelling en Arbeid. De inhoud
werd aan de vakbonden op 8 mei
1989 persoonlijk medegedeeld, op
dat ogenblik nog als een intentie-ver-
klaring van Minister Van den Bran-
de. Het verwondert mij dat noch me-
vrouw Vogels, noch de heer Van-
gansbeke het Staatsblad hierop heb-
ben nagelezen ; het koninklijk besluit
is met name verschenen op 12 okto-
ber laatstleden. Hierin kunt u alles
lezen wat precies als voorwaarden
wordt gesteld. In tegenstelling met
wat u beweert en wat ook vanuit een
bepaalde hoek werd beweerd, gaat
het niet over aanwervingen van lang-
durig werklozen. Het koninklijk be-
sluit spreekt over uitkeringsgerech-
tigde werklozen. Dit wil zeggen dat
iemand die één dag uitkeringsgerech-
tigde werkloze is in aanmerking komt
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om in dat circuit in dienst te worden
genomen ; of zo staat in het konink-
lijk besluit - werknemers uit risico-
groepen, in toepassing van het ko-
ninklijk besluit van 2 februari 1989.
Dit gaat onder meer over vrouwen
die, na een bepaalde tijd uit het ar-
beidscircuit te zijn verdwenen, op-
nieuw in de actieve loopbaan willen
komen en ook nog een paar andere
risicogroepen. Het betreft dus, of uit-
keringsgerechtigde werklozen, of
werknemers uit risicogroepen. Wel is
in dit koninklijk besluit voorzien dat
een protocol moet worden afgesloten
tussen de Minister van Tewerkstel-
ling en Arbeid en de Gemeenschap,
alvorens dit koninklijk besluit in wer-
king kan treden. Dit protocol houdt
onder meer in dat wij ons moeten
verbinden om de 2 procent verminde-
ring van sociale zekerheidsbijdragen
in te houden van de subsidie en ze
integraal te bestemmen voor bijko-
mende arbeidsplaatsen. Dit protocol
is in voorbereiding en ik hoop het in
de komende dagen te kunnen afslui-
ten. zodat daarna onmiddellijk alle
instellingen ervan kunnen worden
verwittigd dat dit type van betrekkin-
gen in de kortst mogelijke termijn
kan worden aangeworven. Bijgevolg,
alle verdachtmakingen omtrent lang-
durig werklozen en dit zogezegde ge-
heime koninklijk besluit zijn uit de
lucht gegrepen en er is helemaal niets
aan de hand. Zoals gezegd, gaat het
om een koninklijk besluit uitgaande
van de nationale Regering, konink-
lijk besluit dat wij nu voor de Vlaam-
se Gemeenschap moeten trachten toe
te passen.

Wat de 550 arbeidsplaatsen en de 250
arbeidsplaatsen ingevolge het ko-
ninklijk besluit voorgelegd door Mi-
nister Van den Brande betreft, heb
ik aan de technische werkgroep een
advies gevraagd.

Collega’s, ik wil erop wijzen dat alle
teksten uitdrukkelijk vermelden dat
de opdracht van deze technische
werkgroep, bestaande uit de vakbon-
den, de werkgevers en de Vlaamse
administratie, erin bestaat een advies
te verstrekken over de spreiding van
de bij komende arbeidsplaatsen en
eventueel over een verbetering van
de bestaande normen. Daar waar in
mijn tekst van 20 februari 1989 -
waarvan de inhoud op 8 mei niet

67



Senator W. ',listen (VU) aanhoor) het 
ministerieel antwoord op :ijl/ Tdaiu-
nie-illtelpellatie. 
Links : 	fractiegenoot L. Vanho- 
rC/theek 

uitvoeringsbesluit. 

Vlaamse Raad 
Ilandclintten Nr. 2 
it oktober .  It)89 	 Naleven akkoord sector welzijnszorg 

da t. 

os 

. .

Lenssens

werd gewijzigd - uitdrukkelijk
staat : ,,... onder meer 150  betrekkin-
gen. inzonderheid voor de wekend-
normen”. Dit werd nooit formeel be-
vestigd, al was liet wel mijn intentie
dit te doen. maar door de evolutie
van het proces van cie afspraak is de
technische werkgroep uiteindelijk
tussenbeide gekomen. Het is binnen
die technische werkgroep dat de vak-
bonden akkoord gingen om de voor-
afname voor de 150  betrekkingen
voor de weekendnorm niet als formu-
le te weerhouden. Ik verwijt hen dit
niet want ze hebben het te goeder
trouw gedaan. D o o r  echter een ande-
re technische Formule te gebruiken.
kwam hun voorstel erop neer dat er
aangaande de wee kendnorm een zo-
danige verbetering uit de bus zou ko-
men die echter nu onmiddellijk 300
arbeidsplaatsen zou hebben gekost.
Dat was niet mogelijk binnen een en-
veloppe van 5OO arbeidsplaatsen. Ik
moet toegeven dat ik het. om ver-
scheidene redenen. totaal inoppor-
tuun vind om vandaag een nieuwe
norm vast te stellen waarvan wij on-
middellijk zouden moeten zeggen dat
h i j  maximaal slechts voor één derde
toepasselijk is. Dat weiger ik. Ik
meen overigens dat wij niet gebon-
den zijn door  adviezen. Ik had mij
evenwel geëngageerd alle unanieme
adviezen tussen werknemers. werk-
gevers e n  de administratie te volgen
en meen d i t gedaan te hebben. U
kan dit trouwens nakijken in het
eindrapport van de technische werk-
groep van 30 juli 1989. Alle punten
waarover unanimiteit bestond heb ik
vertaald i n  h e t  uitvoeringsbesluit.
Over een aantal zaken bestond geen
consensus. onder meer inzake cie
weekendnorm. waar de administratie
inderdaad cie vakbonden heeft ge-
steund. Mijn administratie. net zoals
alle andere. hoort immers haar  werk
te doen. met name ter zake de Exe-
cutieve te adviseren. Ook dat is niet
bindend. Binnen de Executieve heb-
ben wij op m i j  nvoorstel onze verant-
woordelijkheid opgenomen voor die
punten waarover de unanimiteit niet
bestond. steeds met als uitgangpunt
- en dit wordt vaak vergeten - in
cie sectoren waar de arbeidsbelasting
het grootst is te trachten het grootste

a a n d e e ll in bijkomencie betrekkingen
te garanderen.  Zo heeft de werk-
groep bij voorbeeld ook geadviseerd
om é é n  derde van de 800  jobs - on-
geveer 300  - voor te behouden voor
de bijzondere jeugdzorg. Dat is ge-
beurd. Men heeft ze  geaffecteerd.
Dat stelde geen probleem en ik heb
dus de adviezen kunnen  navolgen.
Negentig van die betrekkingen zijn
nog niet toegewezen. De spreiding
hiervan zal worden voorgelegd aan
d e  erkenningscommissie. 0ok  daar
moet men enige reserve maken : de
werkgevers hebben gevraagd d a t

wanneer bij d e  evaluatie van cie bij-
zondere jeugdzorg zou bl i j  ken dat z e
niet alle negentig nodig zijn. zij ev en-
tueel naar het Fonds ‘S  zouden wor-
den overgeheveld. Ik heb daarover
nog geen standpunt ingenomen. ik
wacht de eva lua t ie  in de eerstvolgen-
de maanden af. De toepassing van
wat wij in onze besluiten hebben op-
genomen. geeft concreet geen 46 bij-
komende betrekkingen. Collega’s. u
gaat gewoon tewerk met onjuiste cij-
fers. Ik beschik over simulaties van
onze administratie - cn ik erken dat
men daarmee omzichtig moet  om-
springen - die uitwijzen dat in uit-
voering van het besluit van de E x e c u -
tieve een honderdtal bijkomencie ar-
beidsplaatsen naar de WE-omkade-
ring in de bestaande F’S l-instellingen
zullen gaan. Dat is meer dan het dub-
bel van de 4 6  waarvan sprake. De
overige worden dan aangewend als
opvulling van d e  bestaande normen
in de bestaande instellingen Om u
te bewijzen dat het effect het beoog-
de doel grotendeels bereikt geef ik u
enkele  procenten. altijd volgens cie
simulaties die de administratie heeft
uitgevoer. internaten voor minder-
jarigen krijgen 26,6 procent van de
bijkomende betrekkingen. de tehui-
zen voor niet-werkenden 37.5 pro-
cent. nursing-tehuizen  30.33  procent.
Die twee laatste sectoren krijgen dus
samen bijna 5 8  procent van het aantal
toegewezen betrekkingen. De overi-
g e  betrekkingen zijn over de andere
sectoren verspreid : semi-internaten
0.35  procent. dagcentra 5.91  procent.
observatiecentra 2.4  procent. tehui-
zen voor werkenden 6.22 procent en
tehuizen voor kort verblijf 0.42 pro-
cent.

Hieruit blijkt dus duidelijk dat de

spreiding op h e t  terrein van de nieu-
we bijkomende betrekkingen wel de-
gelijk  is gegaan naar die sectoren
w a a r  de grootste behoefte bestond.

Mag ik u erop wijzen dat d e  techni-
sche werkgroep verdeeld was. maar
van syndicale zijde wilde men ook
een lineaire verdeling. Men wcnite
ook de semi-internaten. die op dit
o g e n b l i k  helemaal  geen behoefte
hebben aan bijkomende personeel.
daarbij te betrekken Dat zou ook in
mindering komen v a n  d e  sub-secto-
ren waar-de nood het hoogst is. Cd-
lega’s. ik neem aan dat u met mij
a  k koord gaat d a  t het niet aangewe-
zcn was iedereen iets te geven. met
het gevolg dat wij geen enkele aanzet
tot oplossing zouden hebben gereali-
seerd in die instellingen waar liet per-
soneel door  overbelasting was getrof-
fen.

Mijnheer  d e  Voorzitter. collega‘s. ik
bespaar u de verdere technische uit-
leg in verband  met de bijkomende
arbeidsbetrekkingen. Desgevallend
kan daarover in Commissie op een
ander ogenblik worden beraadslaagd
in aanwezigheid van deskundigen. In
ieder geval kan ik u meedelen dat.
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mocht blijken 	de toepassing van 
het 	en 	circulaires dat ei 
een 	aan arbeidsplaatsen 
die een of andere reden kan 
worden verdeeld. die arbeidsplaatsen 
op advies van technische werk- 

sector 	blijven en 
zullen 	toegekend. 
e ngagement van 	bijkomende 
werkplaatsen. waarvan het grootste 

oktober van 	 vol- 
gende deel voor Oktober van volgend 

gepland. blijft integraal be-hou- 
zullen er eerder 

heb die 
omdat er nog 	650 

die ook 	begrotin- 
gen. 	 deze initiatieven. 

voorzien. 

nodig 	deze 
aan 	brengen. dau kan 

gebeuren. 

kom 	het tweede 	van 
interpellaties. met name het wel-

zijnscongres. 

zake bestaan een aantal misver-
standen of verkeerde s oorstellingen 

eerste. de oedachte 5 an het wel- 
zijnscongres heb 	niet ontleend aan 

sociale conflict. 	de zomer van 
1988. voor het conflict. heb 	de 

bezinningsmoment geop- 
Ik heb op s raag s an de s akbon- 
na een conferentie. deze 

In de teksten heb 	hun 
engagement \ 	een welzijnscon- 
gres opgenomen. 

tweede. het welzijnscongres 
door de Vlaamse Executies e 

ingericht. dus niet door de sector. 
de uni\ ersiteiten. maar niet 

medewerking an de sector. 
een belangrijk element. 

derde. het congres zal een \ cel 
terrein behandelen zijn de-

batten, dan alleen maar de opvoe-
dingsinstellingen. hoc belangrijk het 

van deze sector 	moge 
is bos endien een ganse waai-

er de ambulante sector. zoals de 
thuislozen en zoveel andere kleinere 
welzijnsvormen. die aan hun 
trekken moeten komen. Ook de be- 

jaardenzorg moet daarin worden be-
grepen. Zoals u weet is ook dit ecn 
groeiend welzijnsprobleem. 

Welke 	de inhoud er\ an ? Het 
een beraad van 	betrokkenen — 
zal dit straks preciseren — en de des- 
kundigen 	Hierdoor 	wij 
bereiken dat zowel de praktijken a- 

de gebruikses aring. als de on-
llerzoekservaring samen worden ge-
bracht rond twee algemene vragen. 

eerste. hoever staan wij thans 
welzijnssector 	hoe functioneert 

hij 2 	 welke 	wil- 
len wij ter 	uitgaan ? 	de 
vereenvoudigde kernvragen. 

Meer concreet zullen volgende aspec-
ten zeker aan bod komen sa-
menbrengen \ anverantwoordelij-
ken. van werkers en deskundigen. 
verenigd één forum. komende 

meest diverse sectoren s an de wel-
zijnszorg. 

Ten derde. het schetsen van een deel 
van de huidige toestand en van de te 
verwachten zorgenbehoeften in de 
toekomst. 

Ten s ierde. het omschrij\ en van de 
middelen die worden ingezet en de 
nodige middelen om aan elkeen de 
kans op een kwaliteitszorg te bieden. 

Ten vijfde. het erkennen en liet her-
kennen s an de welzijnstaken als een 
wezenlijke dimensie an de samenle-
ing. naast en samenspel met het 

economische en het culturele. 

['en zesde. het aflijnen pan de s erant-
woordelijklieden 5 maatschappe-
lijk welzijn 5 an de \velzijnszorg zelf. 

Ten zes ende. het aantonen van een 
maatschappelijke. maar ook \ an een 
economische betekenis van de wel-
zijnszorg. 

Ten achtste. het omschrii\ en \ an de 
zorg die door het Melk idu en van de 
zorg die door de collecti\ telt moet 
worden opgenomen. het es en-
wicht tussen persoonlijke en collec- 

e verantwoordelijkheid. 

slotte het voorstellen s an stra-
tegieen ter waardering ‘, an de infor-
mele en de formele welzijnszorg en 
het oproepen van de burgers. ook 
van dynamische en talent olie jonge- 

ren om zich hetzij 	het voluntariaat. 
hetzij professioneel te engageren. 

wens nog een algemene omschrij-
ving te geven van wat 	dit 
aan bod dient te komen. 	term 
congres mag geen misleiding zijn. er  
zullen geen resoluties 	Het 

een conores waar orientaties wor-
den geges en en \vaar\ 	wij hier 
deze Raad zullen moeten trachten 
halflange termijn de beleidslijnen 
bepalen. 

Inzake de samenstelling s an de cen-
trale congrescommissie. heb 
heer Herman [liert 	voorzitter 
aangesteld. wat ik aan de Vlaamse 
Regering heb medegedeeld. 

Het zeer jammer dat mes 	Vo- 
gels reeds op voorhand een aantal 
insinuaties 'naakt om het ganse tze-
beuren te verminken. teneinde het 
congres een ongunstig daglicht te 
stellen. 

Mevrouw Vogels, indien het uw be-
doeling zon zijn — ik hoop dat ik mij 
vergis — het welztinsconeres reeds 
hij voorbaat als een tioodLtel -toren 
kind te beschouwen. door het ie be-
zwaren als zijnde een caritas-gedoe 
— vermits ik de ondertoon van uw 
uitspraak ken — zal ik mij daartegen 
in alle duidelijkheid zeer scherp af-
zetten. Ik heb een contract met de 
1:1:1_ gemaakt. waar de heer Herman 
Bacil profes sor is. Ter zake heb ik 
met LeICAS niets te zien. Met de 

heb ik een akkoord opdof Je 
heer l3aert in het kader van zijn 
5\ erkzaamheden over de nodige tijd 
zou beschikken om zijn taak te ver-
\ tillen. Ter ondersteuning van de 
heer Baert. heb ik m het kader van 
bijzondere opdracht houders. zijnde 
een adviseur voor zes maanden. met 
instemming van de Voorzitter van de 
Executieve. mevrouw Veel aange-
worven. die het logistieke en het in-
houdelijke secretariaatswerk zal ver-
zorgen tot op het ogenblik dut liet 
congres plaatsheeft. 

[k ga er helemaal niet mee akkoord 
dat u de zaken in een negatief dag-
licht stelt omdat de heer Bacil uit 
een welbepaalde hoek komt. met de 
bedoeling wellicht het congres zelf hij 
soorbaat te hvpothekeren. !k betreur 
dit en keur zulks ten /eerste ar. Ik 
meen dat zoiets totaal onterecht is en 
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lnocht blijken uit dc toepassing  vail

het b e s l u i t  cu d e  circulaires dat cl
een overschot aan arbeicisplaatset~ is
die o m  een Of aildC!-c !Tcic!l n i e t  kan

worden ~~ercieelci. dit ~11-b~iclsplaatscn
op aclvics  1’311  d e  tcclinisclic wcrk-
groep in de sector  Lullen 13lii\rcn  cn
zullen  worden toegekend. Dus het
~~gagurnellt \‘;iil S O O  bijkomcnctc

werkplX1tsctl. \va;l!-\‘;I!l het grootstc

deel in ~3ktober  I’atl dit jaar. het vol-
sende deel \‘oor oktolx2r  Iran  volgend
jaar is gepland.  hli,ift integraal  behou-
den. Het kullen  cr eerder een tiental
meer zijn dan minder. Ik heb dic
marge omdat  er nes de MO  betrek-
kingen zijn. die oc,k in cie begrotin-
sen. bestand \ oor ciezc initiatie\rcn.
werden \,oorzien.

Mocht het nodig zijn deze kleine cor-
recties nan te brcn~en. CIU kan dit
uiteraard ~ebeurcn.

Thans kom ik tot het twcecie luik \XII

de interpcilaties. met na!llc het wel-
zijnscongrCs.

Ter zakc Iwstaan c’cn  :~antal mis\.cr-
standen of ~~~rkcerdc  \ oc~rstellin_scn
van zaken _

Ten ecrstc.  CIC gcclacllt~ \ ;~n  Ilct \ifcl-
zijnscongrcs IlcI3 ih niet ~,ntlccnd  ;1;1n
het sociale ajnllict.  In dc o)mcr \‘an
19SS.  \tior llct conl’lict. heb ih clc iclcc
v a n  eenlxxl!l!l!!l~\!no!ncllt stop-

perd. Ik tic17 op L i-a:i_~.  ? ;III (IC \ ahlx)ii-
den. na ~cn  a)nl‘~rcntie. CICLC iclcc
verruimd. In Ac tc!~~tc’n  IicI7 ih liuii
erqxcmcnt  L o o r  c’cn  \~.~lAjniscon-
gres  opgenomen.

T e n  tw~~~ic.  !ICI ~\.ClLiinscon~rc‘s
wordt doc~r-  LIG Vl;i;inix  Esccutk~ c‘
ingericht. CIUS  niet dooi-  clc wctor.
niet door de uni\ er4iteitcn.  maar met
de nieciowCrkin g \ ;~n  CIC wctor. Dit
is een belangijk  ClCiiient.

Ten dcrdC.  kt ~onyx3 gal wii \ wl
ruimer terrein  iwhanclelcn in Lijn clc-
htten. dan allecll lllaa!’ clc C,p\‘oL?-
ctingsinstellin~cn.  Iioc lxlangijh het
aandeel \2n dozc wxor ook nioq
zijn. Er i\ IX)\ cntlien wn ranse waai-
ei- i n  de :m~hul;mtc \cctor. zoals dc
thuislozen CII  ~o\,ecl ~~~clcrc  hlCincrc
~velzijnsvormcn.  dit o o h ;l;l!l 1lllll

trekt1 m0~t~n  I;O~CK 00lí CIC  IK-

Welkc is tic inhoud c‘r\ 311 ‘? IHct moet

een beraad  \‘;iii de l~~rrohk~ncn  - ih
UI clil \traks prwiwrcn  - c’ii  dc cla-
kuncligen  zijn. IHi~rdoor willen wij
twrciken  dat Loucl clc pr;lhtiiker\  a-
ring. dc gchruihs~r\  aring. als dc on-
rtcrzocI~ser\~arin~  samen \\orcI~ii SC-
t->raclit roncl twee al~cnicne \fr:~gcn.
Ten ccrstc.  hoe\~er  staan \\ij than> in
de  welziJnssector :  lioe functioncirt
llij ‘I Ten tweede. \vclkc richting wil-
Icn wij ter rake uitsaan  ‘.’ Dit zijn clc
\~crcen\roudi~de  hcrn\.ra~cn.

i\Icer  concreet  zullen \,olgcndc abpcc-
ten zckcr  aan bod kom~ii  :  l i e t  \;I-
rnenbren~cn \ an 1 ~rantwoordclij-
ken. \xn werkers c’n clcsl;uncligCn.
\,ercnigd  in titin f~~runi.  komendc  uit
cie mceht  di\!crse  wctorcn 1 ;ln clc \LCl-
zijnszoy.

TL’~ 1 icrclc. het omxilrij\  c’n \‘;III  Jc
midctclcn  clic  acirdcn inscfc‘t i’n (1~1
noclicc midtlel~n  om ;I;II~ clhccn Jc
hans 017  cc11  h\\atit~itsíiry  IC’ I~i~ci~n.

TCII \,iiI‘clc. llct ~rl;~nn~n  c‘n llct Ilc‘r-
I;~nncn  \ :~n  Je \\.c‘lLiin\t;lhc’n als c’cn
\vc’Lcnlijhc’  Jimcn\ic \ ;III <IC ~m~nlc-
\ ing. naat 211 in wnicn~p~i  met iicl
cco!lo!llI\cIlc  i’ll llc’l LYlllt~!l.c’ic.

I‘cn ícdc. Iict ,lllijiiCn  \;in ciC \ ~2r;int-
\~~,c,l-ciclijhllc~i~l~  \ oor m~~~~tscf~;~ppc-
lijh \\,cIzijn  \ ;~n  Cis \\clLiinsLors XII.

-l-Cl1 LC\ cndc. l1cr ,!a!lto!lL2n \‘;I!l cc11

iiiaat~ci~~lpl7’lii~~.  maar :x,k 1 ;tn c‘cn
econc,niiwliC  Iwtc‘kc’nis  \‘;ln de \\.c’i-
Liiii\zor_c..

Tc11 Atstc‘.  Ilct omsciirij\ ~11 : an ck
íerF dit cloc)i-  Ilct indi\ idu Cn \‘;in tic
ío r,- clic door  tic ìollccti\ i tcit nicwt
worden  opynomc‘n.  Dit is het ~‘1 cn-
wichr  tuiden lxrs~wnlijkc Lil a)llcc-
tic\ c‘ \,ci-~int~~oorct~lij~li~icl.

Tc11 \lottc : Iict \.oor\t~llen  \ ;III \tr;~-.

I-cii  om Licii Iictzii  in Iict \~oluntariaat.
Iictzij profc5siciiiccl  IC Cng:l~crcn.

I h wens iio~ c’cn  al~cni~nc  ijnisclirij-
\,iiis  tc gc\fcii \‘;in w;it in dit Congres
;I;III boel  clicnt IC hc,m~n. D c  term
congres mag geen niislcicling Lijn. Cr
~iillcn geen rewliitic5  Lijn. Iict gaat
om ~cii congres wxir c,ric‘ntaticb  wor-
clcn  gegc\ c‘ii  c’n w;i;ir\  oor \\,ii  Ilicr in
~CZC Iiaacl ~iilleii  nio~t~~i trachten  op
I~;iIt’I;ingc tcrmiin dc Iw!eicislijncn  t e
t>cpaten.

lilz:!kc clc sanicnstclling  \ ai1 clc Ccn-
tralc con~rcscommissie.  Iieh i k  d e
heer IHcrman Bacrt a l s  \roorzittel
xingcstcld.  wvat  ik xin ik Viuamse
RcFcrins  het>  mcdcged~clti.

IHct is Leer jammer clat inc? rouw Vo-
gcls rcccls op \~oorlianci  ~cii xintal
irisiniiatic\  maakt ~,rn  ilc’t gansC  Se-
Iwurcn tc \~rminh~n.  teneinde  Iiet
congrc‘s  in i‘en ongunstig  Jaglicht  tc’
stcllcn.



Lenssens

dat men met een kortzichtig politiek
ideologisch oogpunt de sector geen
diensten bewijst.

De centrale congrescommissie, die
tijdens de volgende weken moet wor-
den samengesteld - want zij moet
dringend kunnen starten - zal wor-
den aangevuld met bijzondere con-
grescommissies. Ik zal er zorg voor
dragen dat in de congrescommissie
de verschillende ideologische invals-
hoeken, die in het Vlaamse welzijns-
beleid representatief zijn, zullen aan-
wezig zijn. Hetzelfde geldt voor de
inbreng van de deskundigheid vanuit
de wetenschappelijke wereld en van-
uit de Vlaamse universiteiten.

Mijnheer de Yoarzitter, dat wou ik
zeggen over het welzijnscongres en
zijn conceptie. Vooral in de Commis-
sie zouden wij er goed aan doen naar
aanleiding van de begroting verder
samen te dialogeren in een construc-
tieve geest teneinde de sector de no-
dige waardering te verzekeren en om
concreet de acties, zowel inzake het
welzijnsbeleid, als in verband met de
verbetering van de kwaliteit, samen
uit te bouwen. (Applaus bij de meer-
derheid)

De Voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
Voorzitter, de Minister zegt dat hij
het akkoord van 8 mei integraal zal
uitvoeren. Op dit ogenblik gaat het
vooral over de 150 betrekkingen, die
volgens de sociale partners wel dege-
lijk in het akkoord waren voorzien
voor de weekendbetrekkingen. Het
betreft ook het al dan niet invullen
van die 150 arbeidsplaatsen.

U zegt dat het er op basis van uw
simulaties 100 zullen zijn, op basis
van mijn simulaties zullen het er 46
zijn. Uiteindelijk weten wij op dit
moment niet hoeveel het er precies
zullen zijn. Deze discussie zal wel
duidelijk zijn op het ogenblik van de
tweede fase, in oktober 1990, dan
moet duidelijk zijn hoeveel van die
150 zijn opgevuld. Daarom vraag ik
u zeer concreet of u, wanneer u zegt
dat u het akkoord integraal wil uit-
voeren, bereid is, indien op basis van

de reële cijfers blijkt dat er geen 150
extra jobs voor weekendwerk ko-
men, dat in de tweede fase op 1 ok-
tober 1990 recht te zetten ?

Minister J. Lenssens : Het gaat niet
zozeer om het rechttrekken van iets
maar wel om de vraag of met de uit-
voering van de besluiten van de Exe-
cutieve van 19 juli laatstleden de in-
stellingen gebaat zijn.

Ik verklaar mij nader. Of men nu als
instelling twee personeelsleden meer
mag aanwerven omwille van de nieu-
we weekendnorm of omwille van het
doorbreken van de personeelsstop,
voor die instelling is dat volledig het-
zelfde. Wanneer zij tweemaal twee
personeelsleden krijgt dan zijn het er
vier.

Al wat men van het doorbreken van
de personeeelsstop  zou afnemen om
het naar de nieuwe weekendnorm te
brengen komt daar in mindering. Het
globale resultaat voor de individuele
instelling - er zijn er een paar hon-
derd - zal altijd zijn dat men. omwil-
le van het feit dat men gedifferen-
tieerd werkt met die formule, de ene
iets bevoordeelt en de anders iets be-
nadeelt.

Ik ben ervan overtuigd dat binnen de
perken van de 800 betrekkingen -
aan dat cijfer was men gebonden -
men drie a vier andere formules had
kunnen toepassen die dan andere in-
stellingen iets meer en weer andere
iets minder zou hebben gegeven.

Vanuit de differentiatie die er nu
eenmaal is en in de gehanteerde for-
mule aanwezig is, bestaat het ideale
niet. Het ideaal zou natuurlijk zijn
mocht men integraal de middelen
hebben om onmiddellijk alle normen
toe te passen en zelfs te verbeteren.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
Minister, dit probleem is zeer tech-
nisch en ik zal daar ook niet verder
over uitweiden. Toch wil ik zeggen
dat wanneer u met die andere PR-
norm werkt u een bepaald soort in-
stellingen veel meer bevoordeelt. Dit
heeft gevolgen. Ik heb ze u reeds ge-
schetst.

Er waren een aantal instellingen die
het toegelaten personeelsaantal  niet

opvulden. Die instellingen worden
nu in feite beloond voor hun vroege
gevoerd slecht beleid.

Minister J. Lenssens : De personeels
stop, die lineair is en werd doorge
voerd in 1983, heeft op dat ogenblil
een aantal instellingen die een lage
personeelsbezetting hadden de facto
gepenaliseerd,  maar die zijn nu ,,be
voordeeld”. Dat is de logica zelf.

Men heeft geprotesteerd tegen de
personeelsstop. Wanneer men daa
nu iets wil aan doen is het toch vol
strekt logisch dat de instellingen die
het meest waren getroffen door de
lineaire personeelsstop nu relatief he
meest bijkrijgen.

Mevrouw M. Vogels : Omdat u in
die redenering rekening houdt me
het reëel toegelaten personeel da
evenwel niet overal is opgevuld. In
uw redenering houdt u daarmee geer
rekening waardoor men een aanta
scheeftre  kkingen krijgt.

Ik denk dat men mag stellen dat di
momenteel een heet hangijzer is er
daarover verder moet worden onder
handeld  wil men de geest van het ak
koord en het overleg behouden.

Ik wens nog een korte bemerking te
maken inzake het welzijnscongres.

Mijnheer de Minister, ik heb niet
geïnsinueerd. Ik heb alleen een aanta
vragen gesteld.

Minister J. Lenssens : U stelt uw vra
gen met een bepaalde tonaliteit. U
hebt meer dan eens LUCAS ver
noemd, één keer ware voldoende ge
weest.

Mevrouw M. Vogels : Of dat nu éér
keer of twee keer was doet niets te
zake. Ik heb alleen een aantal vrager
gesteld en niets geïnsinueerd. I
denk trouwens dat u dergelijke vra
gen uitlokt, alleen omdat iedereen ir.
de sector van alle zijden verneemt
dat er iets gebeurt met het welzijns-
congres maar dat niemand precies
weet wat. Er is een schrijnend gebrek
aan informatie ter zake.

Minister J. Lenssens : De vakbonden
worden maandag geïnformeerd over
de stand van zaken. Daardoor zijn zij
voor een stuk geprivilegieerd tegen
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over de anderen die dat nog niet zijn.

Mevrouw  M. Vogels : Het is dus een
kwestie van informatie en dan zal het
minder een kwestie van insinuatie
zijn.

De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, in algemene termen zal ik
drie punten aanhalen.

Ten eerste hebben wij ais fractie er
steeds voor gepleit voor deze sector
te doen wat kan en daarvoor zelfs
budgettaire prioriteiten opzij te zet-
ten. Dat is ook gebeurd en wij zijn
akkoord gegaan met de oplossing die
de Executieve aan de problemen
heeft gegeven. Ik wijs erop dat in
hun recente verklaring de afgevaar-
digden van het LBC en van het
BBTK hun voldoening hebben uitge-
sproken over de contacten die zij op
dat terrein met onze partij hebben
gehad. Wij hebben dus in de mate
van het mogelijke ons steentje bijge-
dragen tot het bereiken van dit ak-
koord.

Ten tweede. het akkoord van 8 mei
moet natuurlijk concreet worden uit-
gevoerd. Deze interpellatie was nut-
tig, omdat zij het de Minister moge-
lijk maakte nog eens te bevestigen
dat het akkoord integraal zal worden
nageleefd. naar de letter waar het
gaat, naar de geest waar het nodig is.
Het gaat om een ingewikkeld dossier.
dat is gebleken, dat niet uitsluitend
kan worden afgehandeld door het de-
partement van Welzijn en Gezin.
maar waarbij samenspraak met ande-
re, ook nationale Departementen.
nodig is. Ik ben verheugd dat elke
schijn dat afspraken niet of slechts
gedeeltelijk zouden worden nage-
leefd, is weggenomen.

Mijn laatste opmerking betreft het
welzijnscongres. Ik  p le i t  voor  de
evenwichtige samenstelling van de
werkgroepen en voor het niet uitslui-
ten van thema’s die op dit congres
aan bod kunnen komen. Ik ben er
niet zeker van dat in de 8 of 9 voor-
gestelde congresthema’s alles begre-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 2
l8 oktober 1989

pen is. Ik pleit dus met nadruk dat
er geen beperkingen zouden zijn.
Voor het succes van het welzijnscon-
gres is het eveneens noodzakelijk te
waken over een goede samenstelling
zowel van de stuurgroep. als van de
werkgroepen per sector. Zo kan ie-
dere insinuatie over een bepaalde
oriëntatie van het congres van in den
beginne worden afgewend.

Tenslotte maak ik nog een laatste op-
merking. Het ligt voor de hand dat
dit congres geen beslissingen neemt
en dat er geen resoluties worden aan-
genomen. Ik pleit echter wel voor
een nabespreking  van het congres-
verslag in het Parlement. Ik heb nog-
al wat inspanningen gedaan om de
ronde-tafelconferentie over de ziek-
teverzekering te volgen. maar be-
treur dat er geen parlementaire dis-
cussie op gevolgd is. Ik vind dat ook
dit verslag het onderwerp moet zijn
van een parlementaire nabespreking.
Kunt u, mijnheer de Minister. met
deze optie in de toekomst rekening
houden ?

Minister J. Lenssens : Dit is inder-
daad mijn bedoeling.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer W. Luyten
tot de heer D. Coens, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs, en de
heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur, over de evaluatie
van 10 jaar Nederlandse Taalunie en
de hieruit te trekken besluiten

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Luyten tot
de heer Coens. Gemeenschapsminis-
ter van Onderwijs. en de heer De-
wael. Gemeenschapsminister van
Cultuur, over de evaluatie van 10 jaar
Nederlandse Taalunie en de hieruit
te trekken besluiten.

De heer Luyten heeft het woord.

De heer W. Luyten (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter. in het leven
is het soms zo dat degenen die men
verwacht, er niet zijn en degenen die

Naleven akkoord sector welzijnszorg
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men niet verwacht, er wel zijn. Ik
vreesde een ogenblik dat er met col-
lega Hancké een nieuwe interpellatie
begon en dat ik op het volle midda-
guur zou terechtkomen, maar dat
was gelukkig niet het geval.

Ik had echter wel Minister Dewael
verwacht. omdat mijn interpellatie
ook tot hem is gericht. Collega Suy-
kerbuyk en ikzelf hebben de evalua-
tiedag in Antwerpen bijgewoond en
ook daar moest Minister Dewael we-
gens andere verplichtingen verdwij-
nen. Ik had gehoopt hem te kunnen
voorlichten over deze dag. Misschien
is het oude vers van de negentiende-
eeuwse orangist Jan Van Rijswijck
nog altijd geldig : ..Miserie, miserie.
de Waal op het ministerie. dat deugt
voor Vlaanderen niet.”

In mijn nota heb ik vermeld dat er
tijdens de evaluatiedag een soort mi-
neur-stemming hing. Voor een be-
langrijk artikel van professor Simons
werd zelfs de titel gebruikt : Geschie-
denis van een vervreemding. Dit arti-
kel verscheen overigens integraal in
de Standaard der Letteren met een
foto van mijn zo bekende en door
mij zo betreurde vriend Johan Fleer-
ackers. Voor de afwezige Minister
vermeld  ik de ondertitel van het arti-
kel in De Standaard : De Taalunie.
nemen wij ze au sérieux ?  Het ant-
woord moet hij maar voor zichzelf
geven .  Leopold  de Tweede zei eens
over dit land : ..Petits gens. petit
pays”. Ook ik ben soms in een mi-
neur-stemming. Toch heb ik vaak
een aanknopingspunt. Ik ga voor het
beeld staan van Guillaume Premier :
dank zij dit opschrift hebben ze het
in 1830 waarschijnlijk niet kapot ge-
slagen. Wanneer men hier buiten-
stapt, ziet men het beeld van Willem
de Eerste. Bij de evaluatie werd ge-
zegd : .,De grote droom van meer sa-
menwerking tussen Nederland en
Vlaanderen is voor een stuk gestruc-
tureerd in de Taalunie. ,,Het zal mij
niet kwalijk worden genomen dat ik
bij deze evaluatie het beeld gebruik
van de tweede vader des vaderlands,
Willem de Eerste. Gouverneur Rop-
pe schrijft in het boek De Taalpoli-
tiek van Koning Willem 1 : ,,Tussen
de staatshoofden die over onze ge-
westen hebben geregeerd zijn er wei-
nigen die met zoveel dagelijkse in-
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spanningen met zoveel persoonlijke
inzet en met zoveel zakenkennis hun
regeringstaak hebben ten uitvoer ge-
bracht als Koning Willem 1 dit heeft
gedaan. Hij zag zijn levensdroom in
1815 werkelijkheid worden en hij zag
hem in mekaar storten in 1830.”

Op deze Belgische tribune, die ter
beschikking staat van de Vlaamse
Raad, mag dit eresaluut aan Koning
Willem de Eerste wel eens worden
gebracht.

Ik zal deze mineurtoon niet aanhou-
den.

Zowel Professor Simons als Professor
Willemijns wezen, op het gevaar dat
de Taalunie ondanks alle goede be-
doelingen, bij de publieke opinie
overkomt als een gemiste kans en dat
er desinteresse kan ontstaan. Ik wil
daar ín geen geval aan meedoen.

Professor Simons zei : ,,De idee van
de Taalunie ontstond ín een reeds
nuchterder fase van de Vlaamse
emancipatiegeschiedenis. In het
brein van mensen die in de culturele
integratie van Vlaanderen en Neder-
land een belangrijke ontplooiingsmo-
gelijkheid voor het volwassen gewor-
den zuidelijk deel van de Nederland-
se Taalgemeenschap zagen en een
garantie dat 20 miljoen taalgenoten
ín een éénwordend Europa niet zou-
den platgewalst worden tussen de
drie grote machtsblokken die hen
omringen.” Het eerste motief ging
vooral Vlaanderen aan, het tweede
gaat ons allen aan, Noord en Zuid-
Nederlanders gelijk.

Vanuit de evaluatie, en vanuit de te-
korten die door de professoren Si-
mons en Willemijns werden beklem-
toond zal ík mijn blik meer richten
op de toekomst.

De interessante voorstellen van de
heer Suykerbuyk ter verbetering her-
haal ík niet. Hij zal het mij wellicht
niet kwalijk nemen dat ik enkele van
zijn voorstellen mede beklemtoon.

Ik ben het volkomen eens met zijn
voorstel om de parlementen nauwer
te betrekken bij de Taalunie.
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Ik waan mij soms in een abstracte
film als wij met enkele parlementsle-
den naar de ínter-parlementaire com-
missie ín Den Haag rijden. De heer
Suykerbuyk stelt voor om de moties
te verwijzen naar de parlementen en
daar verplicht verslag uit te brengen.
Om een duidelijker beeld te schep-
pen, moet de Taalunie een zaak wor-
den van de Vlaamse Raad. Vele Vla-
mingen weten immers niet dat er een
Taalunie bestaat.

U hebt waarschijnlijk het document
van Professor Willemijns, Status-
planning om status te geven aan onze
taal gelezen.

Ik sluit mij aan bij de suggestie van
de heer Suykerbuyk om tweejaarlijks
een staten-generaal bijeen te roepen
van al degenen die bij de Taalunie en
bij de zorg voor de Nederlandse taal
en cultuur betrokken zijn.

Enkele punten liggen mij na aan het
hart. Het ís belangrijker het Verdrag
helemaal uit te voeren dan nieuwe
terreinen te zoeken.

De Minister. die binnenkort voorzit-
ter wordt van het ministercomité. zal,
als West-Vlaming. het mij niet kwa-
lijk nemen als ík zeg dat er voor de
samenwerking z o w e l  met Frans-
Vlaanderen als met Nederland, een
stevige coördinatie belangrijker ís
dan losse initiatieven.

Het personeel van de Taalunie moet
zekerheid krijgen omtrent zijn sta-
tuut.

Ik ben blij dat de Taalunie bestaat en
dat ík uit mijn heel-Nederlandse in-
stelling daar Nederlandse parle-
mentsleden kan ontmoeten. Ik voel
dat daar geen onwil is, maar wel een
grote onbekendheid.

Over al die problemen die mij nauw
aan het hart liggen krijg ík dikwijls
een goede weerklank bij Nederlan-
ders, waar bij Vlamingen onder el-
kaar vaak politieke concurrentie
speelt.

Bij de evaluatie beklemtoon ik ook
dat wij ervoor moeten oppassen dat
de organen van de Taalunie niet
hooghartig neerkijken op particuliere
initiatieven. Gedurende tientallen ja-
ren ís veel ten goede gebeurd, zelfs
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in de periode dat de Hollandse Sta;
ons van zich afschudde en de Be
gische Staat zichzelf wilde onderho
den en uiteraard geen boodschap ha
aan het Noorden. De particuliere
hadden er dikwijls het hart bij, w
trouwens door verschillende spreke
op de evaluatiedag werd onde
streept.

De evaluatiedag heeft genoeg prakt
sche voorstellen opgeleverd. Ik s
hier niet op de tribune om docume
ten te citeren maar wel om nog e e
het oude beginsel te onderstrepen
,,quíd leges síne moribus”. Wat z o
den de voorstellen-Suykerbuyk f u
damenteel kunnen verbeteren a
diegenen die de hefbomen ín hande
hebben er niet met hun hart bij zijn.

De afwezigheid van Minister Dewa
zal wel te verontschuldigen zijn. 1
denk ook niet dat het ontbreken va
heel de orangistische fractie, de leb
ralen,  een speciale betekenis heet
Jan Frans Wíllems zegde over K
ning Willem : ,,Wist  m e n  hoeze
Koning Willem zijn Brabant en z i
Vlaanderen heeft lief gehad !” D
gold vooral de orangisten, de liber
len uit de negentiende eeuw.

Over de poli t ieke tegenstellínge
heen zal Vlaanderen misschien u
ondervinding, en toch ín samenwe
king over alle politieke geledinge
heen, aan Nederland het voorbee
moeten geven.

In een merkwaardig artikel ín 
Nieuwe Rotterdamse Courant, waal
van de titel mij al doet huiveren : ,,I
de Europese Gemeenschap ís de N
derlandse entiteit zeer kwetsbaa:
Hoofdoorzaak : culturele zelfonde
schatting”. De schrijver, professc
Cauwenberghs hoogleraar staats- e
bestuursrecht aan de Erasmus-un
versiteit, en ook bestuurslid van h
Algemeen Nederlands Verbond, ee
van die particuliere bonden, ís er w
met zijn hart bij. In de tekst staat
,,In de jaren zestig kondigde de Rio
nota bene ín het Hollands M a a n
blad al een tijd aan waarin men i
Nederland zal leven zonder zich N
derlander te voelen en waarin, o
wat verbeten traditionalisten na, h
verlies van de eigen identiteit n i
meer zal worden betreurd. De N
derlandse taal zal dan slechts als d i
lect voortbestaan”.



Luyten
Ik heb hier al eens vermeld wat Ons

niet alleen deed huiveren maar ook
kwaad maakte in Bergen-op-Zoom,
in het Markiezenhof, naar aanleiding
van uitspraken van Professor Van de
Bergh op het  c o l l o q u i u m  Wat met
het Nederlands in de 21e eeuw ‘?”
waar hij in verband met het vor-
mingswerk zegde : ,,Als het Neder-
lands moet verdwijnen in de 21e
eeuw, dan moet het maar verdwij-
nen.”

Wij Vlaamse Parlementsleden. uitge-
nodigd als leden van de Taalunie,
hebben ons toen kwaad gemaakt.

Als het hart er niet bij is is er ook
geen geld bij. Dan zal men er niet
van wakker liggen dat men geschei-
den wegen gaat, en dat Brinkmannen
en anderen brochures uitgeven waar-
in wij als Vlamingen amper worden
vermeld.

Ik heb ooit een artikel uit de Vlaamse
Gids gehaald met een vergelijking
tussen kleinere culturen. In het kader
van de statusplanning geeft de Duitse
Bondsrepubliek per inwoner 630
frank uit voor internationale culture-
le betrekkingen, Groot-Britannië 250
frank, Zweden 188 frank, Denemar-
ken 130 frank, de Vlaamse Gemeen-
schap 86 frank en Nederland slechts
38 frank.

Ik zal de budgettaire aspecten niet
behandelen maar geef deze cijfers als
evaluatiebeschouwing.

De anderen hebben het automatisme
van hun grootheid en hun status. Bij
velen van ons is het hart er niet bij
en dus uiteraard ook niet het geld.
In Neerlandia schreef 1’Alliance  fran-
Çaise  : ,,Contribuer  à accroître l’in-
fluence intellectuelle  et morale de la
France dans le monde . ..” Generaal
de Gaulle  voegde eraan toe : ,,Waar
onze taal aanwezig is, zal onze econo-
mie ook wel een plaats krijgen”.

De Vlamingen, en de Minister als
voorzitter van het Ministercomité,
hebben een duidelijke rol te spelen
bij het heropvoeden van het bewust-
zijn naar Noord-Nederland. Ik zal de
inleidende toelichting van mijn partij-
genoot Van de Kerckhove bij het de-
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creet houdende oprichting van een
bijzondere leerstoel algemeen Neder-
landse cultuur niet citeren want het
rode lampje brandt reeds.

Wij hebben nu structuren. Laten we
er gebruik van maken. De Minister
en de andere verantwoordelijken
moeten er met hun hart bij zijn.

Eerste Minister Martens. sprekend
voor het Algemeen Nederlands Ver-
bond, verklaarde dat de staatshervor-
ming de samenwerking zal vergemak-
kelijken. Dat is dan mede een op-
dracht voor de derde fase. Toen wij
studiegenoot Martens kapittelden
wegens het geregeld bijwonen van in-
ternationale triomfmarsen van de
francofonie antwoordde hij dat men
ook voor het Nederlands zoiets zou
moeten inrichten en dat hij daar ook
naartoe zou gaan.

Conferentie van het Nederlands Ge-
menebest : misschien niet van het
Nederlands in de wereld want wij zijn
beperkter dan de francofonie. Het
Nederlands in de wereld vormt wel
een uitdaging.

Ik ken weinig andere culturen van 20
miljoen mensen die zo achterop ko-
men in hun statusplanning.

Dat is mijn grote zorg en vormt mijn
positieve opstelling. Ik sluit mij aan
bij het communiqué van het Alge-
meen Nederlands Congres dat na de
evaluatiedag in Antwerpen ervoor
waarschuwde de negatieve klanken
niet al te veel te laten horen en dat
oordeelde een opbouwende houding
te moeten blijven aannemen.

Door het uitdiepen van het verdrag
zijn er voldoende positieve materies
die ik aan uw zorgen toevertrouw,
mijnheer de Minister. Mijn zorg voor
de 21e eeuw betreft wat met twee
eeuwen Vlaamse beweging werd op-
gebouwd en waarvoor Nederland te
weinig oog zou hebben.

Hoewel dit zeer brutaal was, heb ik
soms gewenst dat de Nederlanders de
verdrukking zouden hebben gekend.
Ik voeg eraan toe dat bij ons op zol-
der mensen sliepen die door de Na-
zi’s werden gezocht. Ik zei aan Pro-
fessor Van den Bergh dat ik soms
spijt heb dat de moffen geen veertig
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jaar langer de baas zijn gebleven en
dat ze de mensen in Amsterdam en
en Rotterdam niet van de stoepen
duwden omdat ze boeren-Hollands
hoorden spreken. Dan zouden de
Nederlanders misschien aanvoelen
wat wij hebben meegemaakt. Dat is
uiteraard het vreselijkste wat men
een Hollander kan zeggen.

Ik ben positief en verwijs naar twee
eeuwen Vlaamse Beweging, eindi-
gend met de woorden van Verlooy,
een Kempenaar, die in zijn verhande-
ling Op d’onacht der moederlijke taal
verklaarde : ,,Laat ons gezamenlijk
ons gevoegzaam Nederlands handha-
ven, eren en versieren.” Gij, vaders
van het vaderland, - en daar be-
hoort u toe, mijnheer de Minister -
moet ervoor zorgen dat uw hart erbij
is, zou hij in moderne taal hebben
gezegd. Hij eidigt : ..Begin maar, doe
maar iets. hoe weinig het ook zij. Als
u verlangt dat onze taal geëerd is, zal
zij het wezen.” Als u dat niet wenst,
zal zij dat niet zijn, zoals het geval is
bij vele Noordnederlanders.

Dat is mijn oproep en de betekenis
van mijn interpellatie en dat is met-
een uw opdracht, mijnheer de Minis-
ter. (Applaus op verschillende ban-
ken)

De Voorzitter : De heer Suykerbuyk
heeft het woord.

De heer H. Suykerbuyk (op de tribu-
n e )  : Mijnheer de Voorzitter, ik wil
deze korte uiteenzetting aanvangen
met een woord van waardering voor
de Voorzitter die het initiatief heeft
genomen tot deze evaluatiedag. Dat
is een goed initiatief en de persreac-
ties liegen er niet om.

In de tweede plaats wil ik de interpel-
lant danken. Ik meen ten overvloede
te mogen zeggen dat ik volkomen op
zijn golflengte zit.

Mijn eerste opmerking is dat de Taal-
unie in de Vlaamse Raad - commis-
sies inbegrepen - te weinig aan bod
komt. Wij moeten ervoor zorgen dat
hij niet worden afgezonderd van wat
men de parlementaire achterban kan
noemen. Dit is wezenlijk voor het
goed functioneren en de bijdrage van
de interparlementaire commissie.
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Sta mij toe dit probleem iets open te
trekken. De Vlaamse Raad zou de
vertegenwoordiger, rechtstreks of
onrechtstreks zoals deze van de Be-
nelux en het Europees Parlement,
meer moeten bij betrekken bij zijn
werkzaamheden. Er moet een meer
gestructureerd overleg tussen de
Raad en die vertegenwoordiger ont-
staan.

Een tweede opmerking heeft te ma-
ken met de werking en met wat op
de evaluatiedag is gezegd waar nogal
wat kritiek werd geuit, zoals we met
zijn allen hebben kunnen vaststellen.
Ik deel de mening van collega Luyten
dat die kritiek niet altijd terecht was.
Zo herinner ik mij de woorden van
Ludo Simons’die zei : ,,Er had een
betere Taalunie kunnen bestaan”.
waarop secretaristgeneraal  De Wan-
del gevat antwoordde : ..Er had geen
Taalunie kunnen bestaan.” Wij moe-
ten weten dat het feit dat we de Taal-
unie hebben verwezenlijkt op zich
belangrijk is. Dat neemt niet weg dat
er problemen bestaan die vooral te
maken hebben met een gebrek aan
belangstelling. In dit verband mag ik
even terugkomen op een bespreking
van de Interparlementaire Commis-
sie in 1985, toen aan de toenmalige
voorzitter van het comité van Minis-
ters werd voorgesteld een enquête te
organiseren om de maatschappelijke
verwachtingen - zoals men dat zo
mooi zegt in Nederland - ten aan-
zien van de Taalunie in Vlaanderen
en Nederland na te gaan. Men is daar
toen niet op ingegaan. Toch blijft dit
wenselijk. want het heeft weinig zin
binnen zijn beperkte kring te blijven.

Ten slotte nog twee puntjes. Ik meen
dat de Taaltunie, meer bepaald de
Raad van Taal en Letteren meer aan-
dacht moet schenken aan het element
,,taal. En dan bedoel ik taal als maat-
schappelijk instrument. Ik denk in dit
verband aan het boek en aan een vas-
te boekenprijs, ik denk aan de audio-
visuele sector, aan het probleem van
de taal in het dagelijkse leven, aan
problemen in verband met de termi-
nologie - zaken waarmee men op
het secretariaat bezig is - maar ik
krijg toch de indruk dat deze aspec-
ten te weinig aandacht krijgen.

,
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Ik denk ook aan het uiterst belangrijk
ge tuigschrift Nederlands voor
anderstaligen. Ik denk ook aan de
verdediging en de bevordering van
het Nederlands in Europese en inter-
nationale instellingen. Taal als maat-
schappelijk instrument is nog wat an-
ders dan letteren. Hiermee wil ik niet
zeggen dat het ene aspect belangrij-
ker is dan het andere. Er moet wel
een evenwicht komen. Ik hoop dat
dit punt nog verder zal worden on-
derzocht. ook door het Comité van
Ministers.

Dan nog een laatste punt. De opera-
tionaliteit van de Taalunie zal gebaat
zijn door geregeld overleg - om de
vier of de zes weken bij voorbeeld -
tussen het Comité van Ministers dat
de zaken voorstelt, de Interparle-
mentaire Commissie die de zaken
controleert. de Raad Taal en Lette-
ren die inspireert en het secretariaat
belast met de uitvoering. Tot nog toe
is er te weinig overleg tussen die vier
organen geweest. Tot daar, mijnheer
de Voorzitter. de vier punten die ik
wou aanhalen ter aanvulling van de
interpellatie van collega Luyten die
ik dank voor zijn interpellatie waar-
door deze problematiek hier aan de
orde kon komen. (Applaus)

De Voorzitter : Minister Coens heeft
het woord.

Minister Coens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, eerst en
vooral wil ik zeggen dat ik hier ook
namens mijn collega Dewael het
woord neem. In dit probleem delen
wij dezelfde mening. Er is geen spra-
ke van enig onderscheid tussen ons
beiden. Ik stel vast dat de Executieve
in haar geheel. de interpellant alsme-
de collega Suykerbuyk, dat wij allen
als Vlamingen op dezelfde golflengte
zitten. Ik meen ook dat ik die unieke
kans om vanaf heden het voorzitter-
schap waar te nemen moet aangrij-
pen. Ik kan vervroegd in dienst tre-
den. Als gevolg van de politieke si-
tuatie in Nederland heeft aftredend
voorzitter Brinkman  mij vorige week
verzocht om meteen het voorzitter-
schap waar te nemen. Ik heb dat ui-
teraard in dank aanvaard. Dit geeft
mij vervroegd de kans om op te tre-
den. Ik wil alleszins vooaf overleg
plegen. Ik gebruik die term in het
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algemeen.
preciseren.

zonder dat nu nader te

rVooraleer wij met een project voo
de dag komen moet het probleen
duidelijk worden geformuleerd e
moet er een discussie over worde]
gevoerd. Ik wil niet graag de tijd ge
bruiken  om alleen maar een discussi
te houden over wat wij allemaal zou
den kunnen doen en ondertusse
niets realiseren.

Met de leden van de Vlaamse Raa
en het Nederlandse Parlement za
overleg worden gepleegd in de Inter
parlementaire Commissie. Wij moe
ten naar de grootst mogelijk consen
sus zoeken en naar de mogelijkhede
om die uit te voeren. Wij zijn daarto
genoodzaakt tien jaar na het tot stam
komen van de Taalunie. Dat is e e
historisch moment. Vergeeft u mi
mijn sociologische ingesteldheid. Wi
moeten de dingen in maatschappelij
verband zien en evalueren. Wij moe
ten als beleidsverantwoordelijkei
kunnen handelen vanuit verschillen
de wetenschappen.

Op de cvaluatiedag die terecht doo
de Voorzitter werd samengeroepen
werden heel veel belangrijke zake
naar voren gebracht. Kritiek stoor
mij helemaal niet. Die kan een bro
van inspiratie zijn. Wij moeten nie
alles aannemen maar positieve kritie
ken toetsen op hun haalbaarheid on
zo de dingen te verbeteren.

Gedurende vele jaren. voor de Taal
unie tot stand is gekomen. had mei
reeds ideeën over een hechte samen
werking tussen de Nederlandse Cu1
tuurgemeenschap en Nederland.

Op een bepaald ogenblik heeft mei
een structuur opgezet. Men stond
toen echter met de ideeën reeds ver
der dan in de structuur, die op basi
van wat jaren voordien werd gedach
werd gebouwd, tot uiting kwam. I n
de politieke besluitvorming gaat a l l e
vaak traag. Wij moeten ons echte
niet beklagen over wat er is gebeurd
want wij hebben er iets van gemaakt
Ik onderken dat, mijnheer Luyten
alhoewel ik er minder direct bij be
trokken ben dan u. Wij beschikke]
over het instrument en wij mogen he
niet loslaten. Wij moeten er het
maximale uithalen en nader bekij-
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Coens
ken wat moet worden veranderd. Ik
heb de situatie sedert het aantreden
van de nieuwe Executieve, zowat een
jaar geleden, van nabij kunnen vol-
gen. Ik heb net als u, mijnheer Luy-
ten, mijn bedenkingen over het een
en ander.

Wij moeten dat nu vertalen in een
slagvaardig instrument. Er zijn zeer
veel communicatiestoornissen tussen
de betrokken instanties. Wij moeten
met de vertegenwoordigers uit Ne-
derland spreken over de wijze waar-
op wij het instrument efficiënt kun-
nen maken. Als Taalunie bestaan wij
naar buiten uit onvoldoende zowel in
Vlaanderen als in Nederland, laat
staan in Europa of in de wereld. Wij
moeten hier iets doen. He t  loont de
moeite.

Wanneer het een clubje moet blijven
dan loont het de moeite niet ervoor
te werken, mijnheer Luyten. In we-
zen betekent het veel meer en moe-
ten wij er dus ook veel meer van ma-
ken.

Wij zijn als minister direct sanctio-
neerbaar  in de onderscheiden Parle-
menten. Wanneer er in interparle-
mentaire commissie wordt vergaderd
dan is dat zulk een geïsoleerd gebeu-
ren dat dit geen weerklank vindt in
de parlementen. Hieromtrent kan
een parlementaire discussie worden
gehouden. Collega Deetman die zeer
vertrouwd is met de Taalunie heeft
daarvan nu het voorzitterschap. Sa-
men met de Vlaamse voorzitter is hij
een grote kracht die de problematiek
van de Taalunie kent en behartigt. Ik
herhaal dat wij er samen wat van zul-
len maken.

Mijn vraag is nu waar het accent
moet liggen. In de Interparlementai-
re Commissie of in de Vlaamse Raad,
respectievelijk de Nederlandse Twee-
de Kamer ? Dat zijn immers de drie
instanties die erbij betrokken zijn. Er
gaan stemmen op om het accent te
leggen in de Vlaamse Raad en dus

o o k  in de Nederlandse Tweede Ka-
mer. Dan is er echter niet meer het
samen-optreden. Ik wil mij daarover
nu niet uitspreken, maar in de toe-
komst zullen wij dat toch moeten
doen. Ik zal ter zake naar u luisteren
maar tevens naar de Nederlanders
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die ook één en ander hebben in te
brengen.

Wat de werking betreft, betreur ik
dat wij met vier Ministers en bijho-
rende administratie, zovele uren heb-
ben moeten besteden aan problemen
inzake personeelsaangelegenheden.
Wij moeten dringend een oplossing
vinden. Het gaat daarbij niet in de
eerste plaats om de centen. Wij be-
schikken immers over reserves die
nog jaarlijks aangroeien met de ren-
te. Vooraleer wij meer centen vra-
gen, moet wij het geld waarover wij
beschikken beter gebruiken. De fi-
nanciële kant van de zaak mag dus
niet ons uitgangspunt zijn. Wij moe-
ten het eerst eens zijn over het con-
cept. Dan pas ben ik bereid te vech-
ten, zowel in de Executieve als in de
Raad, om de nodige centen te beko-
men.

Ik ga volkomen alhoewel met collega
Suykerbuyk dat de taalpolitiek een
belangrijke opdracht is. De heer Luy-
ten is van oordeel dat wij de status
van onze taal moeten verhogen.
Waarom zou een gemeenschap met
20 miljoen mensen, met een dergelij-
ke culturele traditie en zulke socio-
economische draagkracht gecom-
plexeerd moeten zijn ? Ik voel mij
helemaal niet gefrustreerd en ik heb
er geen moeite mee om mij in om het
even welke internationale vergade-
ring, zelfs op het hoogste niveau, als
Vlaming te manifesteren. Wij zijn
ook niet zomaar een minderheid.
Onze taal- en cultuurgemeenschap
groepeert weliswaar geen honderd
miljoen mensen zoals de Engelstalige
gemeenschap. De Franstalige ge-
meenschap moet trouwens niet zo
hoog van de toren blazen. Ik stel im-
mers vast dat men op de informele
bijeenkomsten van de Raad van Mi-
nisters van de Europese Gemeen-
schap niet begrepen wordt als men
enkel Frans kent. Alleen het Engels
wordt, op enkele uitzonderingen na,
door iedereen begrepen. Wij moeten
ons ook niet zozeer verheugen over
die absolute hegemonie van het
Engels. De taaldiversiteit is enerzijds
de unieke kracht van Europa maar is
anderzijds ook een structurele moei-
lijkheid. Het is een belangrijk ver-
schil in vergelijking met de Verenig-
de Staten die één groot taal- en cul-
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tuurgebied vormen. Wij moeten uit-
gaan van de diversiteit van onze taal-
en cultuurgemeenschappen, deze va-
loriseren en tegelijkertijd een een-
heid trachten op te bouwen. Dit
maakt het beleid in Europa iets com-
plexer dan in de Verenigde Staten
maar het kan ook een troef zijn. Zo-
als u weet zal de Raad van Europa,
na de toetreding van Polen en Hon-
garije, bestaan uit 25 landen. Dit is
belangrijk want het taal-, cultuur- en
onderwijsbeleid kan verder gaan dan
de politieke samenwerking. Dit be-
leid is de speerpunt in de samenwer-
king. Op de vergadering van die
Raad vorige week hebben wij voor-
gesteld dat naast een betere kennis
van de moedertaal, de kennis van
minstens twee vreemde talen tot het
basispakket zou behoren. De Engels-
taligen hebben zich daar krachtig te-
gen verzet. Andere grote gemeen-
schappen aanhoorden dit stilzwij-
gend, terwijl alle kleinere taal- en
cultuurgemeenschappen dit voorstel
steunden. Het kon echter niet als
nieuwe krachtlijn van ons beleid wor-
den aanvaard bij gebrek aan concen-
sus.

Op het gebied van de taalpolitiek valt
er op diverse fora nog heel wat te
doen. Wij moeten in de eerste plaats
op alle fronten waar onze taal en cul-
tuur verdedigd moeten worden, nau-
wer samenwerken met Nederland.
De Taalunie is het geschikte instru-
ment om gezamenlijke standpunten
in te nemen. Is het niet om te huilen
dat inzake de media Nederland en
Vlaanderen een afwijkend standpunt
innemen op Europees vlak ? Wij zou-
den ons ook samen moeten kunnen
inzetten voor de bescherming van an-
dere kleinere cultuurgemeenschap-
pen in Europa. Het maakt mij enigs-
zins ongerust dat de Fransen voor-
stellen een conferentie te houden
over de situatie van de kleinere taal-
en cultuurgemeenschappen in Euro-
pa. De Taalunie is meer aangewezen
om zich het lot van ondermeer de
Denen en de Ieren aan te trekken.
In plaats van ons aan te sluiten bij
andere subgroepen zouden wij betere
met Nederland het initiatief nemen
om andere landen aan te trekken om
de situatie en de belangen van kleine-
re gemeenschappen in Europa en
ook daarbuiten te bestuderen en te
behartigen.
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Wat dit laatste betreft wil ik nog aan-
stippen dat Europa inderdaad ons
nieuw vaderland wordt. Wij hebben
gisteren daarover nog een merkwaar-
dige redevoering gehoord in het Eu-
ropacollege te Brugge. Commissie-
voorzitter Delors heeft daar de aan-
dacht gevestigd op andere dan econo-
mische dimensies van Europa. Ook
wij zullen daar te gelegener tijd moe-
ten over spreken. Ik zal trouwens de
tekst van deze redevoering aan mijn
collega’s bezorgen. Ik meen dit te
mogen doen in mijn hoedanigheid
van Voorzitter van het Europacolle-
ge en van de Nederlandse Taalunie.
Daarin worden aanzetpunten en
zienswijzen voorgesteld tot verbre-
ding van het Verdrag van Rome, ook
buiten het economische, in het licht
van een echte opbouw van een Euro-
pese gemeenschap.

Een afvaardiging van de Raad heeft
op een bijzonder concrete, nuttige en
vruchtbare wijze kennis gemaakt,
met andere landen waarin onze taal
wordt gesproken. Ik zal mij hier ter
zake niet uitspreken. maar wij moe-
ten ons afvragen of, en in welke ma-
te, wij ook vanuit de Taalunie met
deze landen bruggen en bindingen
kunnen tot stand brengen. Wij moe-
ten ons niet tot Suriname beperken ;
er zijn nog Nederlandssprekende lan-
den over de hele wereld.

Ik hoop dat wij in het nieuwe klimaat
van openheid en vernieuwing, dat in-
ternationaal groeit. zowel in Oost-
Europa als in andere delen van de
wereld. tot een herwaardering ko-
men op het vlak van cultuur. onder-
wijs en taal. Deze wereldwijde open-
heid moet Vlaanderen en Nederland
nieuwe kansen geven om zich te ma-
nifesteren en de zo noodzakelijke sta-
tusverhoging waarover u het had te
versterken. Kortom, mijnheer de
Voorzitter, wij zouden daarover met
deze eminente leden, die niet alleen
met het verstand, maar ook met het
hart geïnteresseerd zijn, nog lang
kunnen uitweiden.

Ik meen dat deze interpellatie tot
doel had de aandacht van de Raad
voor de Nederlandse Taalunie te ver-
sterken op basis van hetgeen naar vo-
ren kwam tijdens de evaluatiedag te
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Antwerpen op 11 september jongstle-
den. Wij zullen daaruit onze conclu-
sies trekken. Naar aanleiding van het
tienjarig bestaan van de Nederlandse
Taalunie hebben wij de kans om nu.
vanuit ons voorzitterschap, een opti-
male bijdrage te leveren.

- De heer Olivier, Ondervoorzitter,
treedt als Voorzitter op.

Mijnheer de Voorzitter, ik neem mij
voor om, in overleg met de Vlaamse
Gemeenschap en de hele Nederland-
se Cultuurgemeenschap, van dit in-
strument optimaal gebruik te maken
tijdens het jaar 1990.  Dat moet een
nieuwe, krachtige stimulans zijn ter
versterking van onze taal en cultuur.

Mijnheer de Voorzitter, ik ben van
mening dat ik nu niet moet ingaan
op de praktische regeling en dat wij
dat punt voor een andere gelegen-
heid kunnen houden.

De Voorzitter : De heer Luyten heeft
het woord.

De heer W. Luyten (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter. wi j  zijn met
vijf eminenten. Dankzij deze vaststel-
ling voel ik mij plots een rang ver-
hoogd in dit Vlaams Parlement Wij
moeten onszelf inderdaad wat meer
status geven.

Mijnheer de Minister. u  stelt de vraag
of wij dat in het Parlement moeten
doen. De ironie van mijn vorige zin
is daarop misschien al een antwoord.
De vijf eminenten. geïnteresseerden.
vullen weer bijna de auto waarmee
wij naar Den Haag zullen rijden. Ik
denk dat het zal moeten gaan via
mensen die er met hun hart bij zijn.
leden van de Interparlementaire
Unie. Mijn partijgenoot, die hier
aanwezig is, doet mij opmerken dat
hij zelfs het boekje van de Neder-
landse Taalunie niet ontvangt. Hoe
kunnen wij in dit halfrond belangstel-
ling wekken als de mensen niet eens
weten wat daar gebeurt. De prachti-
ge uiteenzettingen van de heer Suy-
kerbuyk en soms van mijzelf staat er
uitvoerig in, maar als onze collega’s
dat niet ontvangen, kan men ook niet
verwachten dat zij geïnteresseerd
zijn.

U sprak over het opzetten van con-
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cepten binnen de geldmogelijkheden.
Ik zou mijn rol van enige verkozene
voor Frans-Vlaanderen niet vervul.
len indien ik - als er dan toch geld
genoeg is - niet opnieuw zou pleiten
voor het toekennen van praktische
en structurele hulp aan de heren Ver.
beke en Demets. Zij kunnen, naar
Frans-Vlaanderen toe, gerust wat
meer middelen gebruiken. Ik zou
zeggen : de status van het Nederlands
in de wereld.

Eigenlijk had ik bijna medelijden met
onze Waalse broeders wanneer wij in
de musea in de Sovjetunie rondwan-
delden. Inderdaad, de gidsen en de
tolken hadden het voortdurend over
de Vlaamse kunst. Waarom zouden
wij ons geen status geven : het Ne-
derlands is tenslotte de taal van 20
miljoen mensen, de taal van Rem-
brandt en Rubens. Indien wij deze
idee in de wereld verspreiden, zal
men beslist naar ons luisteren. Inder-
daad, wij worden steeds met eerbied
behandeld, wanneer men hoort dat
wij behoren tot de cultuur van Rem-
brandt en van Rubens. De materie is
er : de opbouw van de status is onze
taak. Het zal in elk geval gemakkelij-
ker gaan dan bij dc Scandinaven  die
zich uitsluitend op Selma  Lagerlöf
moeten baseren.

Mijnheer de Voorzitter,  ik hoop dat
in de toekomst bij het overleg ook de
schamele plaatsvervanger  die ik ben;
- want mijn partijgenoot, de heer
Dc Beul. is het effectief lid van onze
partij - zal worden uitgenodigd en 
de oude traditie. die via de heer Suy- 
kerbuyk ontstond wordt bestendigd
waarbij ook de plaatsvervangers wor-
den uitgenodigd. want anders zou de
auto naar Amsterdam maar halfvol 
zijn geladen.

De Voorzitter : Het incident is geslo- 
ten.

REGELING VAN DE WERK=’
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden van deze voormid-
dag.

76



Voorzitter

’ De vergadering is gesloten.

Volgende vergadering deze namid-
dag om 14 uur.

- De vergadering wordt gesloten om
 12.30 uur.
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